
Nr 10 (Rok XXIV) • Listopad 2022 • Miesięcznik     ISSN 1509-4871

HISTORIA ZAPISANA W MOGIŁACH SPOTKANIE PO LATACHPRIMUS INTER PARES

3918 8



„WIADOMOŚCI SKOCKIE” 
Informator Samorządowy Miasta i Gminy Skoki
Redaguje Kolegium w składzie: 
Franciszek Szklennik FM Media - redaktor naczelny, pracownicy Urzędu Miasta 
i Gminy w Skokach oraz jednostek organizacyjnych.
Redakcja zastrzega sobie prawo do skracania tekstów.
Wydawca:
Urząd Miasta i Gminy w Skokach, ul. Ciastowicza 11, 62-085 Skoki,  
tel. 61 8925 800. 
Druk: Zakład Poligraficzny Tomasz Kędziora,  
Murowana Goślina, tel. 61 811 22 78.  
Opracowanie graficzne i skład: Fireball Sp. z o.o.

Spis treści

Urząd  3

Oświata 11

Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy Skoki 28

Stowarzyszenia 30

Sport    36

Seniorzy, zdrowie 37

Historia 38

Ludzie 42

Kultura 45

Wśród strażaków 46

Czysta Gmina 47

2

Wiadomości Skockie

Nikt chyba już nie ma wątpliwości, że każdy dzień zaskakuje nas 
niechcianymi podwyżkami cen, znikaniem kolejnych małych firm, 
które nie wytrzymały naporu podwyżek energii, a co za tym idzie 
likwidacją miejsc pracy. I nic nie wskazuje na to, że ten negatywny 
trend da się szybko zatrzymać, nie mówić już o jego odwróceniu.  

Ze stronu rządu padają nowe obietnice, by nazajutrz pojawiały się 
z tej strony sygnały o zagrożeniu. A gdy już coś nie wypali, to moż-
na bezkarnie oskarżyć samorządy i opozycję, zrzucając na nie winę 
za swoją indolencję. Samorządy już pilnie zaglądają do samorządowej 
kiesy, bo ta jest i będzie uszczuplona przez populistyczne decyzje fi-
nansowe, które odbierają samorządom przychody np. z podatków. 
Przy okazji przybywa samorządom zadań, które nie zawsze mają gwa-
rancje sfinansowania ze środków budżetu państwa. Brakuje już środ-
ków na pokrycie wszystkich wydatków na oświatę, będzie trzeba po-
ważnie rozważyć lokalne inwestycje, bo te już zaplanowane nie da się 
zrealizować z powodu wzrostu cen materiałów i robocizny. 

Władza robi pokazówki, żeby pokazać, że samorządy „mają, ale nie 
chcą dać”. Wszystko idzie w kierunku udowodnienia „słusznej” tezy, 
że najlepiej scentralizować wszelkie działania społeczne i po kłopocie. 
A tam, w centrali, znajdą się chętni na obsadzenie kolejnych instytu-
tów, fundacji, organizacji. I oczywiście, nie za małe wypłaty.

Tymczasem samorządy uchwalają podwyżki miejscowych podat-
ków od nieruchomości i lokalnych opłat. Ustawodawca określił górne 
stawki i tylko od rozwagi samorządu zależy, czy sięgnie po ten instru-
ment w pełnym wymiarze. Rada Miejska Gminy Skoki też podjęła w li-
stopadzie taką uchwałę. Stawki wzrastają jednak minimalnie progno-
zując wpływy do budżetu Gminy w wysokości niespełna 500 tysięcy 
złotych. Maksymalne podwyżki przysporzyłyby gminnemu budżetowi 
o ponad 700 tysięcy złotych więcej i jest to łasy kąsek. Jednakże pod-
wyżki w tej skali nie będzie i można powiedzieć, że te ponad 700 tysię-
cy zostaje w kieszeni całej zbiorowości mieszkańców. Mam świado-
mość, że nikt podwyżek nie lubi i nawet te minimalne są obciążeniem. 
Inaczej jednak się nie da. 

Gmina Skoki pozyskała znaczące kwoty na inwestycje drogowe i te 
w sferze niematerialnej. Każde jednak środki zewnętrzne wymagają 
wkładu własnego samorządu. Ponieważ praktyką ostatnich lat stała 
się „uznaniowość” przy podziale środków centralnych, to widmo by-
tu w zależności od „widzimisię” władzy staje się coraz bardziej realne.

Ustawodawca, głosami sejmowej większości, wydłużył kaden-
cję samorządów do pierwszej połowy 2024 roku. To sprawia, że 
zachwiana została konstytucyjna kadencyjność władz, którym 
przyjdzie zmierzyć się z ewentualnymi skutkami zmian formacji 
po wyborach parlamentarnych. Mam nadzieję, że do tych wybo-
rów dojdzie w przewidywanym terminie i obecna władza nie po-
kusi się o utrwalenie swojego jestestwa przy pomocy niedemo-
kratycznych procedur.

***
11 listopada świętowaliśmy 104. rocznicę niepodległości. Re-

lację z tego, jak to robiliśmy, znajdziecie Państwo na łamach te-
go wydania „Wiadomości Skockich”. Nic nie stracił na aktualno-
ści apel burmistrza miasta i gminy, który podczas uroczystości na 
skockim rynku w 100-lecie niepodległości i 100-lecie wybuchu 
Powstania Wielkopolskiego mówił, abyśmy uczyli się radować 
z tego, co osiągnęliśmy i osiągamy. Do tego potrzeba nam wspól-
noty celów, interesów i działania. Nie tylko w obliczu zagrożenia.

Franciszek Szklennik
Redaktor naczelny

Na te trudne czasy
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czone w budżecie na zakup komputerów/.
• Zwiększenie wydatków planowanych na spłatę odsetek od 

zaciągniętych kredytów o 70 000,00 zł z uwagi na znaczący 
wzrost stóp procentowych

• Przeniesienie wydatków planowanych na wypłatę dodat-
ków węglowych w wysokości 6 000 000,00 zł do działu 
853 – Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej zgod-
nie z informacją przekazaną przez Ministerstwo Finansów.

• Zaplanowanie wydatków w kwocie 1 632 000,00 zł na wy-
płatę dodatków do innych źródeł ogrzewania niż węgiel 
oraz dodatków dla podmiotów wrażliwych wraz z kosztami 
obsługi zadania zgodnie z zapotrzebowaniem zgłoszonym 
przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Skokach.

• Zmniejszenie o 5 000,00 zł wydatków planowanych na ba-
danie wód w jeziorach i ciekach wodnych.

• Zmniejszenie o 305 000,00 zł wydatków planowanych na 
realizację zadania inwestycyjnego pn. „Budowa kanalizacji 
sanitarnej w Skokach, rejon ulic: Brzoskwiniowej, Malino-
wej, Czereśniowej i Wiśniowej”.

• Zaplanowanie wydatków w wysokości 50 000,00 zł na 
„Modernizację budynku administracyjno – socjalnego byłej 
oczyszczalni ścieków w Skokach”.

• Zwiększenie wydatków o 300 000,00 zł planowane na od-
biór i zagospodarowanie odpadów z terenu gminy Skoki, 
z przeprowadzonej kalkulacji kosztów systemu gospoda-
rowania odpadami komunalnymi według stanu na dzień 
30 września br. wynika, iż koszt odbioru i zagospodarowa-
nia odpadów komunalnych przekroczy środki zaplanowane 
w budżecie na 2022 rok.

• Środki planowane na „Zakup pojemnika na elektroodpady” 
w wysokości 25 000,00 zł przeniesiono na wykonanie zada-
nia pn. „Modernizacja PSZOK – system samoobsługowy”.

• Zaplanowanie środków w wysokości 25 600,00 zł na wydat-
ki związane z prowadzeniem punktu konsultacyjno-infor-
macyjnego oraz na działania promocyjne dotyczące Progra-
mu „Czyste Powietrze”.

• Zwiększenie o 15 000,00 zł wydatków planowanych na 
dystrybucję energii elektrycznej do oświetlenia ulic, placów 
i dróg.

• Z uwagi na rezygnację realizacji zadania zmniejszenie o 140 
000,00 zł wydatków planowanych na „Budowę oświetle-
nia ścieżki dydaktycznej nad Przyrodniczym Obszarem Łąk 
Morasia w Skokach”. Zmieniono nazwę zadania inwestycyj-
nego z: „Budowa rurociągu tłocznego pomiędzy przepom-
pownią ścieków na ulicy Piaskowej, a Kazimierza Wielkie-
go w Skokach” na „Budowa rurociągu tłocznego pomiędzy 
przepompownią ścieków przy ulicy Wodnej, a ulicą Kazi-
mierza Wielkiego w Skokach”.

• Zwiększenie o 25 000,00 zł wydatków na zakup węgla do 
świetlic wiejskich oraz o 10 000,00 zł wydatków planowa-
nych na ogrzewanie świetlicy wiejskiej w Pawłowie Skoc-
kim.

• W związku z aktualizacją dotacji przedszkolnej oraz zmia-
ną liczby dzieci uczęszczających do placówek oświatowych 
w stosunku do pierwotnie planowanej, dokonano następu-
jących zmian:

• zmniejszono o 99 870,00 zł dotację podmiotową dla 
Stowarzyszenia Edukacyjnego TĘCZA w Jabłowie na 
dzieci uczęszczające do szkoły podstawowej,

• zwiększono o kwotę 1 100,00 zł refundację kosztów 

Inwestycje, podatki i regulacje
8 listopada odbyła się 50. sesja Rady Miejskiej Gminy Skoki, 

podczas której radni podjęli kilka istotnych uchwał.
Wprowadzenia zmian w uchwale budżetowej na rok 2022 r.
Zwiększono wydatki budżetu Gminy o kwotę 1 896 772,00 zł, 

wydatki po zmianach wynoszą 89 925 146,96 zł.
Zmiany w budżecie obejmują:
• zmniejszenie o 49 270,81 zł dochodów planowanych ze 

środków Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwe-
stycji Strategicznych na realizację zadania pn. „Budowa sieci 
wodociągowej w miejscowości Sławica, gm. Skoki - III etap”.

• zmniejszenie o 49 864,06 zł dochodów planowanych ze 
środków Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwe-
stycji Strategicznych na realizację zadania pn. „Przebudowa 
drogi gminnej nr 224532P Jabłkowo - Pomarzanki – gr. Gmi-
ny Kłecko (Pomarzany): II etap Pomarzanki”.

• zaplanowanie dochodów w wysokości 1 000,00 zł z tytułu 
odszkodowań za bezumowne korzystanie z lokali komunal-
nych oraz 4 000,00 zł z tytułu odsetek od nieterminowych 
płatności za najem lokali komunalnych.

• wprowadzenie środków w kwocie 2 888 418,57 zł stano-
wiących dodatkowe dochody z tytułu udziału we wpływach 
z podatku dochodowego od osób fizycznych.

• na wniosek dyrektora przedszkola samorządowego 
w Skokach o 1 350,00 zł zwiększono planowane wpływy 
z opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego, nato-
miast o 45 000,00 zł zmniejszono planowane wpływy z tytu-
łu opłat za wyżywienie.

• zgodnie z informacją przekazaną przez Ministerstwo Finan-
sów dotyczącą klasyfikacji budżetowej dodatku węglowe-
go, przeniesiono środki planowane na wypłatę dodatków 
węglowych w wysokości 6 000 000,00 zł do działu 853 – 
Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej.

• zaplanowanie dochodów w wysokości 1 632 000,00 zł na 
wypłatę dodatków do innych źródeł ogrzewania niż węgiel 
oraz dodatków dla podmiotów wrażliwych wraz z kosztami 
obsługi zadania zgodnie z zapotrzebowaniem zgłoszonym 
przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Skokach.

• z uwagi na ponadplanowe wykonanie dochodów o 2 000,00 
zł zwiększono wpływy z tytułu najmu świetlic wiejskich na 
terenie gminy,

• wprowadzenie dochodów w wysokości 8 000,00 zł z tytu-
łu opłat za media w wynajmowanych świetlicach wiejskich.

• zaplanowanie wydatków w kwocie 105 000,00 zł na udzie-
lenie dotacji celowej dla Zakładu Wodociągów i Kanalizacji 
w Skokach z przeznaczeniem na modernizację studni głębi-
nowych w Jabłkowie i Pawłowie Skockim,

• zwiększenie o 5 000,00 zł wydatków planowanych na „Wy-
kup infrastruktury wodociągowej od osób fizycznych”,

• zaplanowanie wydatków w kwocie 55 000,00 zł z przezna-
czeniem na zakup 1/2 nieruchomości położonej w Szczo-
drochowie,

• przeniesienie wydatków planowanych na zakup artykułów 
informatycznych oraz naprawy i konserwacje monitoringu 
wizyjnego w kwocie 9 100,00 zł na wydatki planowane na 
zakup nowych zestawów komputerowych /w wyniku prze-
prowadzonego postępowania przetargowego cena najniżej 
złożonej oferty przewyższa o 9 070,80 zł środki zabezpie-
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a) rekreacji indywidualnej 9,71
b) rekreacji indywidualnej – zamieszkałe 0,90
c) altany ROD 9,71
d) garaże, gospodarcze i inwentarskie 6,49
6) inne (pozostałe) 9,71

III. Budowle lub ich części – w zł 2% wartości

Obniżenia średniej ceny skupu żyta dla celów podatku rol-
nego na rok 2023.

Obniżono średnią cenę skupu żyta dla celów podatku rolne-
go określoną w Komunikacie Prezesa Głównego Urzędu Staty-
stycznego z dnia 19 października 2022 r. w sprawie średniej ceny 
skupu żyta za okres 11 kwartałów będącej podstawą do ustale-
nia podatku rolnego na rok podatkowy 2023 z kwoty 74,05 zł za 
1 dt do kwoty 72,00 zł za 1 dt. Dotychczasowa stawka wynosiła 
60 zł za 1 dt.

Określenia wysokości podatku od środków transportowych.
Określono następujące stawki podatku od środków transpor-

towych obowiązujące na terenie miasta i gminy Skoki:
1) od samochodów ciężarowych o dopuszczalnej masie całko-

witej: 
a) powyżej 3,5 tony do 5,5 tony włącznie – 755,00 zł 
b) powyżej 5,5 tony do 9 ton włącznie – 935,00 zł 
c) powyżej 9 ton do poniżej 12 ton – 1 067,00 zł

2) od samochodów ciężarowych o dopuszczalnej masie całko-
witej równej lub wyższej niż 12 ton – stawki określa załącznik 
nr 1 do uchwały, w zależności od liczby osi, dopuszczalnej masy 
całkowitej pojazdu i rodzaju zawieszenia,

3) od ciągników siodłowych lub balastowych przystosowanych 
do używania łącznie z naczepą lub przyczepą o dopuszczalnej 
masie całkowitej zespołu pojazdów od 3,5 tony do poniżej 12 
ton – 1 768,00 zł,

4) od ciągników siodłowych lub balastowych przystosowanych 
do używania łącznie z naczepą lub przyczepą o dopuszczalnej 
masie całkowitej zespołu pojazdów równej lub wyższej niż 12 
ton – stawki określa załącznik nr 2 do uchwały, w zależności od 
liczby osi, dopuszczalnej masie całkowitej zespołu pojazdów i ro-
dzaju zawieszenia,

5) od przyczep lub naczep, które łącznie z pojazdem silniko-
wym posiadają dopuszczalną masę całkowitą od 7 ton i poniżej 
12 ton, z wyjątkiem związanych wyłącznie z działalnością rolni-
czą prowadzoną przez podatnika podatku rolnego – 540,00 zł,

6) od przyczep lub naczep, które łącznie z pojazdem silnikowym 
posiadają dopuszczalną masę całkowitą równą lub wyższą niż 12 
ton, z wyjątkiem związanych wyłącznie z działalnością rolniczą 
prowadzoną przez podatnika podatku rolnego – stawki określa 
załącznik nr 3 do uchwały, w zależności od liczby osi, dopuszczal-
nej masie całkowitej zespołu pojazdów i rodzaju zawieszenia,

7) od autobusów o ilości miejsc do siedzenia poza miejscem 
kierowcy: 
a) mniejszej niż 22 miejsca – 985,00 zł 
b) równej lub wyższej niż 22 miejsca – 2 179,00 zł.

dotacji ponoszonych przez Gminę Suchy Las na dzieci 
z gminy Skoki uczęszczające do przedszkola prowadzo-
nego przez inną niż JST osobę prawną,

• zwiększono o 78 793,00 zł dotację podmiotową dla 
Niepublicznego Przedszkola Językowego „Akademia 
Rozwoju” w Skokach,

• zmniejszono o 82 661,00 zł dotację dla Niepubliczne-
go Przedszkola Artystycznego w Potrzanowie,

• zwiększono o 11 756,00 zł dotację podmiotową dla 
Stowarzyszenia Edukacyjnego TĘCZA na prowadzenie 
Przedszkola Publicznego „Tęczowa Łąka” w Jabłkowie,

• zwiększono o kwotę 13 200,00 zł refundację kosztów 
dotacji przedszkolnej udzielanej przez Miasto Wągro-
wiec na dzieci z terenu gminy Skoki,

• zwiększono o 2 127,00 zł dotację dla Stowarzysze-
nia Edukacyjnego TĘCZA na dzieci niepełnosprawne 
uczęszczające do przedszkola,

• zwiększono o 32 255,00 zł dotację na dzieci niepełno-
sprawne uczęszczające do Niepublicznego Przedszko-
la Językowego „Akademia Rozwoju” w Skokach,

• o 38 572,00 zł zwiększono dotację dla Stowarzyszenia 
Edukacyjnego TĘCZA na uczniów niepełnosprawnych 
uczęszczających do szkoły podstawowej,

• W związku ze znacznym wzrostem cen opału zwiększono 
o 80 000,00 zł wydatki planowe na zakup peletu dla przed-
szkola samorządowego.

• Zaplanowano również wydatki w kwocie 16 400,00 zł na 
naprawę urządzeń znajdujących się na placu zabaw przy 
przedszkolu samorządowym oraz 2 500,00 zł na zakup ka-
mery oraz naprawę oprogramowania monitoringu wizyjne-
go.

• Na wniosek dyrektora przedszkola samorządowego zmniej-
szono o 45 000,00 zł wydatki planowane na zakup artyku-
łów żywnościowych do stołówki przedszkolnej z uwagi na 
niską frekwencję dzieci korzystających z wyżywienia.

Wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
Miasta i Gminy Skoki na 2022-2036.

Określenia stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości. 
W podjętej uchwale przyjęto następujące stawki podatku od 
nieruchomości

  
Przedmiot opodatkowania   
Stawki (w zł) podatku na 2023 rok 
 
I.  Grunty – od 1m2 powierzchni (pkt 1,3,4,5) i od 1 ha (pkt 2):
1) związane z prowadzeniem działalności gospodarcze j     1,16
2) pod wodami   5,79
3) letniskowe  0,61
4) objęte obszarem rewitalizacji  3,81
5) pozostałe   0,45

II. Budynki lub ich części – od 1m2 powierzchni użytkowej
1) mieszkalne   0,90
2a) związane z prowadzeniem działalności gospodarczej       24,60
2b) socjalne, garaże i magazyny 
3) zajęte na działalność gospodarczą w zakresie obrotu kwali-

fikowanym materiałem siewnym                               13,47
4) związanych z udzielaniem świadczeń zdrowotnych              5,87
5) pozostałych, w tym: 
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określi uchwała budżetowa na 2023 rok.
Zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzen-

nego obejmującego część miejscowości Potrzanowo.
Zmiana planu dotyczy obszaru ul. Stare Potrzanowo i zwięk-

sza obszar zabudowy zagrodowej w gospodarstwach rolnych, 
hodowlanych i ogrodniczych. Przy podejmowanej zmianie zacho-
wano zapis o wyeliminowaniu najbardziej uciążliwych inwestycji, 
które mogłyby przyczynić się do degradacji środowiska przyrod-
niczego oraz obniżenia wartości działek, położonych w sąsiedz-
twie.

Zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzen-
nego gminy Skoki obejmującego obszar działek nr 3/7, 3/8, 3/9 
i 3/10 w Sławie Wlkp.

Celem zmian planu było usystematyzowanie linii zabudowy 
oraz warunków technicznych zabudowy mieszkaniowej.

Przyjęcia do realizacji Planu Gospodarki Niskoemisyjnej 
Miasta i Gminy Skoki na lata 2022-2030.

Niniejszy dokument stanowi aktualizację „Planu Gospodarki 
Niskoemisyjnej dla Miasta i Gminy Skoki” uchwalonego w roku 
2015 i zaktualizowanego w roku 2016. Jest też niezbędnym do-
kumentem umożliwiającym ubieganie się o przyznanie środków 
pomocowych z budżetu Unii Europejskiej w perspektywie finan-
sowej na lata 2021-2027. Dokument otwiera drogę do finanso-
wania inwestycji obejmujących między innymi: termomoderniza-
cję budynków publicznych, modernizację źródeł ciepła, instalację 
odnawialnych źródeł energii, zwiększenie efektywności energe-
tycznej, budowę ścieżek pieszo-rowerowych.

Upoważnienia Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Skokach do załatwiania indywidualnych spraw z zakre-
su administracji publicznej dotyczących przyznawania, wy-
płacania oraz określania wysokości dodatku dla podmiotów 
wrażliwych.

Ustawa o szczególnych rozwiązaniach w zakresie niektó-
rych źródeł ciepła nie posiada uregulowania w zakresie prze-
kazania zadania wypłaty dodatku dla „podmiotów wrażliwych” 
przez burmistrza kierownikowi Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Skokach, w związku z czym konieczne było upoważnienie ra-
dy gminy w drodze uchwały. Podmioty wrażliwe to m.in.: szkoły, 
żłobki, przychodnie, szpitale, domy pomocy społecznej, ochotni-
cze straże pożarne, noclegownie i ogrzewalnie, jednostki wspie-

Opłaty targowej.
Określono dzienne stawki opłaty targowej obowiązujące na 

terenie miasta i gminy Skoki w wysokości: 
– 25,00 zł – przy sprzedaży produktów rolnych, 
– 40,00 zł – przy sprzedaży artykułów pozostałych.

Obecne obowiązujące stawki opłaty targowej wynoszą: 
– 18 zł – przy sprzedaży produktów rolnych, 
– 30 zł – przy sprzedaży artykułów pozostałych. Te stawki opła-
ty targowej obowiązywały od 2016 r.

Nowe stawki podatku obowiązywać będą od 1 stycznia 2023 r.

Ustalenia stawki za 1 kilometr przebiegu pojazdu tytułem 
zwrotu kosztów przewozu ucznia do szkoły.

Ustalono stawkę za 1 kilometr przebiegu pojazdu, obowiązu-
jącą w Gminie Skoki, na potrzeby ustalania wysokości zwrotu ro-
dzicom/opiekunom prawnym kosztów przewozu ucznia niepeł-
nosprawnego do szkoły:

1) w przypadku samochodu o pojemności skokowej silnika do 
900 cm3 – 0,89 zł za 1 km,

2) w przypadku samochodu o pojemności skokowej silnika po-
wyżej 900 cm3 – 1,038 zł za 1 km.

Przyjęcia Programu Współpracy Miasta i Gminy Skoki z or-
ganizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mo-
wa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działal-
ności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 rok.

Celem głównym programu jest budowanie i umacnianie part-
nerstwa pomiędzy samorządem, a organizacjami oraz zwiększe-
nie dostępności świadczenia usług społecznych dla mieszkańców 
Gminy Skoki. W programie określono: okres realizacji programu 
oraz wysokość środków przeznaczonych na jego realizację, zasa-
dy i formy współpracy, zakres przedmiotowy, priorytetowe za-
dania publiczne, sposób realizacji programu, tryb powoływania 
i zasady działania komisji konkursowych, sposób oceny realiza-
cji programu, informacja o sposobie tworzenia programu oraz 
o przebiegu konsultacji. Program będzie realizowany od dnia 
01.01.2023 r. do 31.12.2023 r. Na realizację zadań publicznych 
objętych niniejszym programem planuje się przeznaczyć środki 
finansowe w wysokości 380 000,00 zł, jednakże ostateczną wy-
sokość środków finansowych przeznaczonych na realizację zadań 



Urząd
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rania rodziny, placówki opieki nad niepełnosprawnymi, podmioty 
prowadzące działalność kulturalną, kościoły i inne podmioty wy-
mienione ustawie.

Określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opraco-
wania projektu Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Skoki na lata 
2023-2030.

Podjęcie tej uchwały związane było ze zmianą ustawy o zasa-
dach polityki rozwoju oraz niektórych innych ustaw. Rada gmi-
ny poprzez podjęcie uchwały rozpoczęła proces opracowywania 
strategii rozwoju przez organ wykonawczy. Strategia rozwoju 
gminy będzie elementem zintegrowanego systemu zarządzania 
gminy, będzie również stanowić instrument pozyskiwania środ-
ków zewnętrznych.

Podczas sesji przyjęto również informację:
• o przebiegu wykonania budżetu Miasta i Gminy Skoki i In-

formacji o przebiegu wykonania planu finansowego Biblio-
teki Publicznej za I półrocze 2022 roku oraz kształtowaniu 
się Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2022-
2036 za I półrocze 2022 roku.

• z analizy oświadczeń majątkowych burmistrza, radnych, kie-
rowników jednostek organizacyjnych oraz pracowników sa-
morządowych według stanu na  31.12.2021 r.

• o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Skoki w ro-
ku szkolnym 2021/2022.

• Burmistrza o wyznaczeniu jednostek organizacyjnych Gmi-
ny Skoki zobowiązanych do wykonywania pracy przez ska-
zanych w ramach ograniczenia wolności i pracy społecznie 
użytecznej.

Katarzyna Przybysz

 
 
Dodatkowo podczas spotkania kierownik Referatu Ochrony Śro-
dowiska przedstawił zgromadzonym najważniejsze zagadnienia 
dotyczące Programu „Czyste Powietrze” oraz przekazał informa-
cje o funkcjonowaniu gminnego punktu konsultacyjno – informa-
cyjnego.

Laureatami konkursu „Piękna i Zielona Gmina” w kategorii 
najładniejszy ogród zostali:

• I miejsce – Anna Wieczorek (Pawłowo Skockie),
• II miejsce – Agnieszka i Tomasz Herktowie (Skoki),
• III miejsce – Janina Pestka (Skoki).

W powyższej kategorii wyróżniono ogrody należące do: Ża-
nety Zochowskiej – Cholewińskiej, Anny Konrad, Ireny Wró-
blewskiej, Adrianny Urbaniak, Lucyny Babrakowskiej oraz 
Barbary i Andrzeja Skalskich.

Wynik kategorii „zielony zakątek”:
• I miejsce – Agnieszka Sołtysiak (Rościnno),
• II miejsce – Barbara Tyll (Skoki),
• III miejsce – Żaklina Kubiak (Lechlin).

Wszyscy uczestnicy otrzymali pamiątkowe dyplomy i nagrody 
rzeczowe. Serdecznie gratulujemy i dziękujemy, że pokazali nam 
Państwo swoją pasję.

Aleksandra Frankowska, fot. Kinga Lubawa

Konkurs rozstrzygnięty
Tradycyjnie w połowie roku Burmistrz Miasta i Gminy Sko-

ki ogłosił konkurs „Piękna i Zielona Gmina”, który spotkał się 
z dużym zainteresowaniem właścicieli ogrodów. W dwóch ka-
tegoriach: na najładniejszy ogród i najładniejszy „zielony za-
kątek” zgłoszono łącznie 33 posesje.

W czerwcowym słońcu komisja konkursowa składająca się 
z pracowników urzędu wizytowała nieruchomości w Skokach 
oraz w miejscowościach: Lechlin, Potrzanowo, Rejowiec, Pawło-
wo Skockie, Bliżyce, Wysoka, Sława Wielkopolska, Jabłkowo i Ro-
ścinno. Kryteriami, według których oceniano ogrody, były m.in.: 
różnorodność nasadzeń, wkład pracy własnej, funkcjonalność 
nieruchomości, oryginalność zagospodarowania ogrodu oraz 
ogólne wrażenie estetyczne.

Podczas oględzin zachwycały kolorowe rabaty kwiatowe, za-
dbane i uformowane drzewa i krzewy, oryginalne oczka wodne 
oraz coraz modniejsze trawy ozdobne. Na jednej z posesji po-
dziwialiśmy rzadko spotykany ambrowiec amerykański, gdzie in-
dziej przepiękne lawendy, a także kolorowe lilie. Odwiedziliśmy 
ogród największych „łapaczy” wody, bodajże w całym powiecie 
oraz zachwycaliśmy się różą, która dosłownie uginała się od cię-
żaru swoich kwiatów.

Uroczyste podsumowanie plebiscytu odbyło się 22 września 
w nowo powstałym lokalu „Szczypta Natury” przy ul. Turystycz-
nej w Skokach, gdzie ogród otaczający budynek śmiało mógłby 
startować w naszym konkursie. Frekwencja podczas finału do-
pisała i stawili się wszyscy uczestnicy, bądź ich przedstawiciele.  

Nagrody wręczyli: burmistrz Tadeusz Kłos oraz Krzysztof Mańka. 



OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zago-

spodarowania przestrzennego obejmującego część miejsco-
wości Skoki w rejonie ulicy Antoniewskiej i Leśnej.

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o pla-
nowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (tj. Dz. U. z 2022r., 
poz. 503 ze zm.) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 
2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 
oddziaływania na środowisko (tj.  Dz.  U. z 2022r., poz. 1029 ze 
zm.) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miejską Gminy Skoki 
uchwały Nr XLIX/392/2022 z dnia 29 września 2022 r. w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego obejmującego część miejscowości Skoki 
w rejonie ulicy Antoniewskiej i Leśnej, którego granice określono 
na załączniku graficznym.

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienione-
go miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Jed-
nocześnie, w związku z postępowaniem w sprawie strategicznej 
oceny oddziaływania na środowisko informuję, że zainteresowa-
ni mogą składać wnioski do prognozy oddziaływania na środowi-
sko do wyżej przedstawionego miejscowego planu. Wnioski na-
leży składać w terminie do dnia 5 grudnia 2022 roku. 

Wnioski mogą być wnoszone w  formie pisemnej do Urzędu 
Miasta i Gminy w Skokach, ul. Ciastowicza 11, 62-085 Skoki, ust-
nie do protokołu, za pomocą środków komunikacji elektronicz-
nej, w szczególności za pomocą poczty na adres: sekretariat@
gmina-skoki.pl lub formularza zamieszczonego w Biuletynie In-
formacji Publicznej na stronie podmiotowej Urzędu (http://sko-
ki.nowoczesnagmina.pl/?a=13179). Wniosek powinien zawierać 
nazwisko, imię albo nazwę oraz adres zamieszkania lub siedzibę 
wnioskodawcy, przedmiot wniosku oraz oznaczenie nierucho-
mości, której dotyczy.
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Nieudany przetarg na Polną
28 października nastąpiło otwarcie ofert przetargowych na 

budowę I etapu ulicy Polnej  w kierunku połączenia z drogą 
wojewódzką nr 196 w rejonie tzw. Karolewa. 

Przedmiotem wyceny przez potencjalnych wykonawców było 
wybudowanie:

- mostu na rzece Małej Wełny,
- nawierzchni asfaltowej drogi 1 200 m o szerokości 6 m 

i ścieżki pieszo – rowerowej szerokości 3 m wraz z urządzeniami 
bezpieczeństwa ruchu drogowego,

- oświetlenia drogowego całego ciągu komunikacyjnego skła-
dającego się z 34 szt. opraw oświetleniowych LED,

- kanalizacji deszczowej służącej do częściowego odwodnienia 
pasa drogowego o długości ok. 360 m.

Trasa planowanej do budowy drogi przebiega przez teren bar-
dzo zróżnicowany wysokościowo, częściowo przez grunty pod-
mokłe, bagienne oraz zadrzewione. Wymaga to poniesienia do-
datkowych, bardzo wysokich kosztów, które nie występują przy 
budowie standardowych dróg.  

Zgodnie z opracowanym kosztorysem przedstawiony wyżej 
zakres zadania szacowany był na kwotę ok. 13 milionów zł. 

Na ogłoszony przetarg wpłynęły trzy oferty złożone przez:
• STRABAG Sp. ul. Parzniewska 10 z Pruszkowa za 21 691 

034,35 zł brutto.
• Konsorcjum firm Wykonawstwo, projekty i nadzory „WNP” 

ul. Osiedle Widok 27 z Chodzieży i WANT Sp. z o.o. ul. Korczaka 
12 z Tczewa za 19 773 947,19 zł brutto.

• TORMEL Sp. z o.o. ul. Przemyska 5 z Poznania za 24 574 
595,83 zł brutto.

W związku z tym, że ceny w złożonych ofertach przekroczyły 
wysokość środków finansowych, którymi dysponuje Gmina Sko-
ki na sfinansowanie zamówienia, unieważniono postępowanie 
przetargowe. Przyznana dotacja w kwocie 10 mln zł ze środków 
Rządowego Funduszu Polski Ład + wkład własny Gminy Skoki 
w wysokości minimum 5% wartości zadania jest niewystarczają-
cy w chwili obecnej na sfinansowanie inwestycji w zakresie po-
wyżej opisanym.

W celu wykorzystania przyznanej dotacji 10 mln złotych zo-
stanie zmniejszony zakres robót i ogłoszony kolejny przetarg. Na 
podstawie złożonych ofert przetargowych można stwierdzić że 
środki finansowe, którymi dysponuje Gmina Skoki, będą wystar-
czające tylko do wybudowania mostu w ciągu ulicy Polnej i drogi 
technologicznej umożliwiającej dojazd ciężkiego sprzętu na plac 
budowy.

Miejmy nadzieję, że kolejny przetarg zakończy się sukcesem 
i wyłoni wykonawcę I etapu budowy ulicy Polnej w kierunku po-
łączenia z drogą wojewódzką nr 196.  

Otrzymanie kolejnego dofinansowania inwestycji ze środków 
zewnętrznych będzie warunkiem do ogłaszania przetargów na 
kontynuacje budowy. Według opracowanej dokumentacji do bu-
dowy pozostanie wykonanie zakresu robót w obecnie unieważ-
nionym postępowaniu (tj. nawierzchni bitumicznej drogi wraz ze 
ścieżką pieszo – rowerową, oświetlenia drogowego, kanalizacji 
deszczowej) oraz przebudowa istniejącego przejazdu kolejowo 
– drogowego, który jest za wąski do parametrów zaprojektowa-
nej drogi. 

Adam Zdanowski 
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Jest inwestycyjny partner
Gmina Skoki jest jedną z trzech jednostek samorządu te-

rytorialnego, które zawarły korzystne umowy z Lasami Pań-
stwowymi.

Umowa podpisana, czek w ręku. Fot. Nadleśnictwo Durowo

W poniedziałek 7 listopada w siedzibie Nadleśnictwa Duro-
wo burmistrz Tadeusz Kłos z nadleśniczym Nadleśnictwa Du-
rowo Sławomirem Kołaczem podpisali porozumienie, na mocy 
którego nadleśnictwo dofinansuje kwotą 50 tysięcy złotych re-
mont drogi gminnej Antoniewo – Bliżyce. 

Zadanie ma być wykonane jeszcze w tym roku.

Po narodzinach dziecka     
pamiętaj o zmianie deklaracji 
za odpady.

Przy okazji narodzin dziecka należy pamiętać o wizycie 
w urzędzie. Tam konieczna jest m.in. zmiana deklaracji za gospo-
darowanie odpadami komunalnymi.

Urząd na bieżąco weryfikuje liczbę osób zamieszkujących da-
ną nieruchomość względem liczby osób zgłoszonych w dekla-
racjach śmieciowych.

Zgodnie z obowiązującymi przepisami właściciel nierucho-
mości jest obowiązany złożyć nową deklarację w terminie do 
10 dnia miesiąca następującego po miesiącu, w którym nastą-
piła zmiana, w tym: narodziny dziecka, wyprowadzka, przepro-
wadzka itd. Opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi 
w zmienionej wysokości uiszcza się za miesiąc, w którym nastą-
piła zmiana.

Szczególnie istotne jest, aby pamiętać o zgłoszeniu do „syste-
mu śmieciowego” dzieci, nad którymi opieka generuje ogromne 
ilości odpadów w  postaci zużytych pieluch, środków czystości 
czy opakowań po artykułach spożywczych.

Urząd przeprowadza stosowne kontrole. Jednak aby miesz-
kańcy nie byli narażeni na konieczność regulowania zaległych 
opłat za odpady (czasami setki złotych), zalecamy  bezzwłocz-

Odblaskowe przedszkolaki
Kontynuacją akcji „Bądź widoczny – Świeć przykładem” 

była wizyta 12 października w Przedszkolu Samorządowym 
im. Kubusia Puchatka w Skokach, zorganizowana w ramach 
współpracy z Komendą Powiatową Policji w Wągrowcu.  

Pies przyuczony jest do specjalnych zadań.

St. sierż. Anna Perła, profilaktyk społeczny, omówiła z dziećmi 
zasady bezpieczeństwa, wskazując zachowania, jakie powinien 
znać każdy uczestnik ruchu drogowego. Pani sierżant szczególną 
uwagę zwróciła na ogromną rolę elementów odblaskowych. Mi-
lusińscy otrzymali kamizelki odblaskowe wykonane przez Urząd 
Miasta i Gminy w Skokach.

Pies przyuczony jest do specjalnych zadań.

Dodatkową atrakcją dla najmłodszych była wizyta  asp. Bar-
tosza Andrzejczaka oraz psa policyjnego Szafira.  Pan Bartosz 
opowiedział o swojej pracy oraz wyjaśnił, jak należy postępować 
w kontaktach ze zwierzętami. Najmłodsi byli oczarowani i zafa-
scynowani czworonożnym przyjacielem i z podziwem obserwo-
wali wykonywane przez niego komendy.

Serdecznie dziękujemy pani Annie i panu Bartoszowi za pod-
jęcie współpracy. Wizyty w kolejnych placówkach w ramach „od-
blaskowej” akcji już wkrótce, o czym będziemy Państwa informo-
wać.

Kinga Pilna, fot. Karolina Stefaniak 
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ne  dokonywanie zmiany deklaracji pod kątem ilości osób za-
mieszkujących nieruchomość.

Sam meldunek dziecka nie zwalnia z obowiązku złożenia no-
wej deklaracji odpadowej. Z chwilą zamieszkania na nierucho-
mości narodzone dziecko powinno zostać ujęte w deklaracji.

Przypominamy tym rodzicom, którzy nie zgłosili swoich 
dzieci o dopełnieniu tego obowiązku. Konsekwencją niezgło-
szenia wszystkich osób zamieszkujących na posesji może być 
konieczność uiszczenia zaległej opłaty śmieciowej.

Deklaracje można wypełnić elektronicznie i przesłać za pomo-
cą Platformy Komunikacyjnej Urzędu Miasta i Gminy w Skokach 
dostępnej na stronie urzędu https://eurzad.gmina-skoki.pl/.

Więcej  informacji udziela Referat Ochrony Środowiska, biuro 
nr 1, segment B, tel. 61 8 925 816.

Joanna Osiecka 

Przygotowany, poinformowa-
ny, świadomy = bezpieczny

Rosyjska inwazja na Ukrainę i napięta sytuacja wokół Zapo-
roskiej Elektrowni Jądrowej spowodowała podjęcie działań 
związanych z bezpieczeństwem. Decyzją Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Administracji samorządy otrzymały tabletki 
z jodkiem potasu. 

Taka procedura dystrybucji to standardowe działanie określo-
ne w przepisach. Jest stosowane na wypadek ewentualnego za-

Wyznaczyć osobę odbierającą, obliczyć liczbę tabletek (wg. dostępnych informacji i tabelki zamieszczonej w załączniku); to sprawi, że 
w razie ewentualnego zagrożenia wydawanie jodku potasu przebiegnie sprawnie. Specjaliści podkreślają, że nie ma potrzeby przyjmowania 
tabletek wcześniej, „na zapas” – nie przyniesie to spodziewanego efektu, a może być niebezpieczne dla zdrowia.

Kinga Pilna 

grożenia radiacyjnego. Sytuacja jest na bieżąco monitorowana 
przez Państwową Agencję Atomistyki. Obecnie na terenie Pol-
ski nie występuje zagrożenie radiacyjne, natomiast w obowiąz-
ku służb odpowiedzialnych za bezpieczeństwo państwa jest 
przygotowywanie się na wszystkie scenariusze, nawet te naj-
mniej prawdopodobne.

W związku z tym w Gminie Skoki został opracowany plan 
dystrybucji tabletek jodku potasu.  Podkreślamy, że akcja dys-
trybucji tabletek rozpocznie się wyłącznie w przypadku wy-
stąpienia realnego zagrożenia radiacyjnego. Informacja zosta-
nie przekazana za pośrednictwem odpowiednich komunikatów 
oraz alertu RCB.

Na terenie gminy Skoki wyznaczono 27 miejsc dystrybucji ta-
bletek jodku potasu. W Skokach będzie to Urząd Miasta i Gmi-
ny, w którym będą znajdować się cztery punkty, natomiast w po-
szczególnych sołectwach będą to świetlice wiejskie, budynki 
szkół lub domy sołtysów. Zgodnie z planem dystrybucji prepa-
ratów ze stabilnym jodem na terenie gminy Skoki w akcję dys-
trybucji będą zaangażowani pracownicy urzędu miasta i gminy 
oraz sołtysi.

W przypadku uruchomienia akcji wszystkie informacje 
będą udostępniane na stronie internetowej Gminy Skoki 
oraz mediach społecznościowych.

Apelujemy do mieszkańców gminy Skoki o zachowanie 
spokoju, śledzenie bieżących wydarzeń oraz o jednoczesne 
przygotowanie się i zapoznanie z materiałami informacyjny-
mi  – przede wszystkim o sposobie dawkowania leku.

Dzięki temu każdy może już teraz zorientować się, ile table-
tek potrzebuje czy to dla siebie, czy dla całej rodziny. Do zbio-
rowego odbioru preparatu dla rodziny (lub osób ze wspólnego 
gospodarstwa domowego) najlepiej przygotować się wcześniej.

Wiek Dawka
Liczba osób 

w kategorii wiekowej
Liczba tabletek 

w kategorii wiekowej

Noworodki do 1 miesiąca życia
1/4 tabletki  

(pobieramy całą tabletkę)

Dzieci w wieku od 1 miesiąca 
do 3 lat

1/2 tabletki  
(pobieramy całą tabletkę)

Dzieci w wieku od 3 do 12 lat 1 tabletka

Dorośli, osoby w podeszłym 
wieku i dzieci w wieku powyżej 
12 lat

2 tabletki

Kobiety w ciąży i karmiące 
piersią (każdy wiek)

2 tabletki

Razem tabletek
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Pomysł wyszedł od mieszkańców

- To jest przykład na to, że można zrobić niezwykle atrakcyj-
ne wydarzenia sportowe z inicjatywy samych mieszkańców. Od 
początku do końca wszystkie działania były podejmowane przez 
Sołectwo Potrzanowo i KS 1932 Potrzanowo – podkreślił na po-
czątku spotkania burmistrz Tadeusz Kłos witając się z przybyłymi 
uczestnikami.

Inicjatorem wydarzeń sportowych był Marcin Reszelski, sołtys 
Potrzanowa i prezes stowarzyszenia. Jak zawsze uzyskał wsparcie 
lokalnych przedsiębiorców oraz Urzędu Miasta i Gminy w Skokach. 
W organizacji i przeprowadzeniu imprez, które zgromadziły liczną 
grupę zawodników pomogli także działacze społeczni. Co ciekawe 
to fakt, iż w drużynach uczestniczących w zawodach i lidze grają 
także zawodnicy nie tylko z terenu gminy.

Marcin Reszelski wręczył burmistrzowi oraz sponsorom specjal-
ne podziękowania za pomoc i wsparcie finansowe. Kierownictwo 
UMiG Skoki przekazało także upominki i gadżety promocyjne w dowód uznania za zaangażowanie. 

Wśród osób i firm wspierających inicjatywę byli m.in. firma Lemar, Aleksandra i Damian Gawlakowie i ich firma Włókna Inn, Wojciech 
Gruszka i Maciej Wojewoda reprezentujący zarząd firmy Multisun Wielkopolska, Rafał Kruczek i kierowana przez niego firma RAF – CAR, 
Arkadiusz Andraka, właściciel firmy Arkadius, Reszelski Foto i Po Godzinach Art Marcin Reszelski. 

Spotkanie było okazją do rzeczowej rozmowy o bieżących sprawach samorządu, inwestycjach, budżecie oraz o codziennych problemach 
mieszkańców. Obecni na spotkaniu podzielili się swoimi pomysłami na dalsze angażowanie się mieszkańców miasta i gminy w sfery kultury 
fizycznej, sportu i rekreacji.

Tekst i fot. Franciszek Szklennik

W środę 19 października burmistrz Tadeusz Kłos i Blanka Gaździak, sekretarz gminy, spotkali się z inicjatorami i sponsorami 
piłkarskiej ligi na skockim Orliku i Skockiej Futsal Ekstraklasy.

Burmistrz podziękował za świetną inicjatywę.

Marcin Reszelski był pomysłodawcą imprez sportowych.

Goście burmistrza.



Świętowaliśmy!
Dzień 8 listopada w naszym przed-

szkolu miał niecodzienny charakter, 
bowiem uroczyście odchodziliśmy Na-
rodowe Święto Niepodległości. 

Od samego rana odczuwać można by-
ło odświętną, patriotyczną atmosferę. 
Akademia z tej okazji została przygoto-
wana przez grupę 6-latków z grupy „So-
wy II”. Dzieci przedstawiły krótką histo-
rię losów państwa polskiego w drodze 
do niepodległości. Przedszkolaki tań-
cem, słowem i piosenką oddały szacunek 
symbolom narodowym, symbolom walki 
o wolność i zwycięstwo oraz okazały mi-
łość do Ojczyzny. Uczestnicząc corocznie 
w obchodach Święta Niepodległości da-
jemy wyraz pamięci o tych wszystkich, 
dzięki którym żyjemy dzisiaj w wolnej 
Polsce.

Elżbieta Kwapińska, Paulina Jeske
Fot. M. Trela

Przedszkolaki wszystko potrafią
28 października do grona naszego przed-

szkola dołączyli nowi, mali, odważni i dzielni 
śmiałkowie, którzy uroczyście zostali pasowa-
ni na przedszkolaków.

„Dzisiaj dzień jest bardzo ważny,
Wie to już przedszkolak każdy!
Bo jest dzisiaj pasowanie
Ważne święto niesłychanie!”

Tego dnia dzieci zaprezentowały się w nowej 
roli przedszkolaka – artysty, który tańczy, śpiewa, 
recytuje. Był to dla nich pierwszy ważny występ 
przed wspaniałą widownią, na której zasiedli ro-
dzice. 

Najważniejszym momentem uroczystości by-
ła ceremonia ślubowania i złożenia przysięgi, po 
której Pani dyrektor wielką kredką pasowała każ-
de dziecko na przedszkolaka.

Na pamiątkę tego ważnego wydarzenia dzieci 
otrzymały dyplomy oraz upominki.

Pasowanie na przedszkolaka dla naszych ma-
łych artystów było wielkim przeżyciem, a dla ro-
dziców powodem do dumy i zadowolenia ze swo-
ich pociech. 

Katarzyna Rutkowska, Anna Winkel
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Z ŻYCIA PRZEDSZKOLA 
SAMORZĄDOWEGO W SKOKACH 

Oświata

Jesteśmy we właściwym miejscu. Fot. K. Walkowiak

Przedszkolaki na galowo.



Pieczenie rogali – zajęcia kulinarne w przedszkolu
Zgodnie z poznańskim zwyczajem wypiekania rogali na św. 

Marcina dzieci z grupy 3-latków odwiedził niezwykły gość. 
Był to kucharz Jacek Mania, który zapoznał dzieci z legendą o św. 

Marcinie i tradycją wypiekania rogali. 
Dzieci w czasie zajęć kulinarnych poznały składniki i sposób przy-

gotowania rogali. Z wielkim zaangażowaniem wałkowały ciasto, for-
mowały rogaliki, nadziewały je powidłami oraz lukrowały. Zapach 
ciepłych rogalików unosił się w całym przedszkolu. 

Mistrz i jego uczniowie.

Najprzyjemniejszą chwilą dla naszych milusińskich oraz wycho-
wawców była degustacja gotowych rogali. 

Serdecznie dziękujemy Panu Jackowi za miłą wizytę i poświęcony 
nam czas. 

Tekst i fot. Katarzyna Rutkowska

Ciasto należy dobrze wyrobić.

I gotowe

Mali ratownicy 
2 listopada w naszym przedszkolu odbyły się zajęcia z udzielania pierwszej pomocy przedme-

dycznej, w których wzięły udział starszaki z grupy „Sowy” oraz „Tygryski”. 

Zajęcia poprowadził tata Oli z grupy 6-latków pan Dariusz Jahnz z Ochotniczej Straży Pożar-
nej. Celem spotkania było kształtowanie pozytywnych i bezpiecznych postaw w sytuacjach zagro-
żenia życia lub zdrowia oraz zapoznanie z podstawowymi czynnościami ratowniczymi w przypad-
ku nieobecności osób dorosłych. Wiele emocji 
wzbudził pokaz czynności z zakresu resuscyta-
cji wykonany na fantomie oraz z użyciem defi-
brylatora. Podczas zajęć dzieci mogły wykazać 
się praktyczną znajomością udzielania pierw-
szej pomocy pod czujnym okiem naszego go-
ścia. Poza tym przedszkolaki utrwaliły numery 
alarmowe służb ratowniczych, a zdobyta wiedza 
i ćwiczenia praktyczne sprawiły, że dzieci mogły 
poczuć się jak mali ratownicy.

Podczas tego spotkania przedszkolaki na-
uczyły się wielu ważnych rzeczy, które w przy-
szłości być może przyczynią się do uratowania 
komuś życia.

                             Tekst i zdjęcia Elżbieta Kwapińska

Ćwiczenia na fantomie. 

12

Oświata

Tyle ciekawych rzeczy usłyszeliśmy. 
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Dzień Postaci z Bajek
4 listopada przedszkolaki z grupy Sowy I wzięły udział w bajkowych zajęciach, podczas których opowiadały o swoich ulubionych 

bajkowych postaciach.  

A to wszystko z okazji Międzynarodowego Dnia Postaci z Bajek. Dzieci bardzo dobrze znają bohaterów swoich ulubionych książek. Każdy 
świetnie poradził sobie z zadaniami – rebusami, zagadkami, zabawami muzycznymi. Na koniec dzieci namalowały swoich ulubionych boha-
terów. Dzień Postaci z Bajek jest doskonałą okazją do rozwijania zainteresowań czytelniczych wśród dzieci. Bajki kształcą w dzieciach odpo-
wiednie postawy moralne, rozwijają dziecięcą fantazję, pamięć, bogacą słownictwo. Warto wybierać więc takie, gdzie dobro zawsze zwycięża.

Magdalena Trela

„Dzień bez skarpetek”
21 października przedszkolaki z grupy „Maleństwa” obchodziły „Dzień bez skarpetek”. Najważniejszym celem tego święta było uka-

zanie dzieciom, iż należy dbać o swoje stopy. 

Dzieci rozpoczęły dzień od zaprezentowania swoich kolorowych skarpetek, po czym pożegnały się z nimi i przystąpiły do udziału w przygo-
towanych zabawach. Dziecięce stópki bawiły się piłeczkami, woreczkami, gazetami. Uczestniczyły w zabawach rytmicznych, paluszkowych 
oraz relaksujących masażykach.  

Największą atrakcją tego dnia był spacer po specjalnie przygotowanej ścieżce sensorycznej, dzięki której dzieci rozwijały zmysł dotyku, 
równowagi oraz sprawność motoryczną. Wielu pozytywnych przeżyć i emocji dostarczyło ostatnie zadanie, które polegało na malowaniu 
stopami jesiennego drzewa. 

Katarzyna Rutkowska

My i nasi znajomi z bajek. Fot. M. Trela To też znajomi naszych koleżanek. Fot. M. Trela.

Skarpetki odpoczywają. Fot. Katarzyna Rutkowska Jakie śliczne liście. Fot. K. Rutkowska
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SZKOŁA PODSTAWOWA

Oświata

Patriotyczny apel

Data 11 listopada to symbol walki o wolność, symbol wiary, miłości i zwycięstwa. W przeddzień obchodów państwowych w naszej 
szkole odbył się uroczysty apel, podczas którego usłyszeliśmy wiele patriotycznych słów poświęconych Ojczyźnie w 104. rocznicę od-
zyskania przez Polskę niepodległości, po 123 latach niewoli. 

Oglądając scenki historyczne, słuchając pieśni oraz podziwiając taniec z wstążką, uczciliśmy ten dzień refleksją nad historią i współczesno-
ścią naszego kraju. Aktorzy przekonali nas, że nasi przodkowie mieli ojczyznę w sercu i wierzyli, że naród przetrwa, jeżeli nauczy swoje dzieci, 
jak być Polakami. Szczególnie wymowna była scenka nawiązująca do strajku dzieci skockich w 1906 roku, w której uczniowie odmówili nauki 
religii w języku niemieckim. Trzeba przyznać, że uczniowie naszej szkoły swoją postawą i zaangażowaniem udowodnili, że są prawdziwymi 
patriotami. W trakcie widowiska wspólnie odśpiewaliśmy hymn narodowy i „Rotę” oraz wyświetlane na dużym ekranie i poznane na lekcjach 
muzyki pieśni żołnierskie. Nie zabrakło też śpiewów solowych w wykonaniu szkolnych wokalistek: Gabrieli Kmieć, Nikoli Majewskiej, Zu-
zanny Sznajder i Zuzanny Tyll. Taniec z wstążką wykonała Laura Fertsch. 

Nie sposób wymienić wszystkich wspaniałych wykonawców, dlatego zachęcamy do obejrzenia relacji fotograficznej umieszczonej na na-
szym Fb i stronie internetowej. W montażu słowno-muzycznym wystąpili przedstawiciele klas: 4a, 4b, 8c, 8e, 8f, którym podziękowaliśmy 
uwagą i brawami. Nad całością czuwała Barbara Surdyk. 

Na zakończenie dyrektor szkoły Wiesław Berendt podziękował uczniom za występ, zwracając uwagę na to, jak ważne jest to święto dla 
wszystkich Polaków oraz docenił postawę całej społeczności uczniowskiej, która odpowiednim strojem galowym godnie uczciła Narodowe 
Święto Niepodległości. Swoje podziękowania skierował również do nauczycieli, którzy współuczestniczyli w przygotowaniu uroczystości.

Oprócz społeczności szkolnej w wydarzeniu uczestniczyli: Tadeusz Kłos - Burmistrz Miasta i Gminy Skoki, Wiesława Surdyk-Fertsch - 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Gminy Skoki, Blanka Gaździak - Sekretarz Urzędu, ks. Karol Kaczor - proboszcz parafii pw. św. Miko-
łaja Biskupa, Paulina Serba - przewodnicząca Rady Rodziców.

Renata Stróżewska
Fot. arch. szkoły
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Skład prezydium samorządu. 
Fot. W. Molińska

Zuzanna Tyll przewodniczy 
samorządowi uczniów. 
Fot. W. Molińska

Lekcja demokracji
„Samorząd jest to właściwie praca organizowana po to, aby jedna-

kowo dobrze działo się wszystkim, którzy razem uczą się, działają,… 
żeby jeden drugiego nie krzywdził, nie przeszkadzał, nie dokuczał,… 
żeby świadczył przysługi, pomagał, opiekował się, pilnował porządku 
i praworządności…”  /Janusz Korczak/

Wybory do Samorządu Uczniowskiego są bardzo waż-
nym wydarzeniem w życiu szkoły. Dla uczniów często są one 
pierwszą lekcją demokracji.

W naszej szkole wybory do Samorządu Uczniowskiego odby-
ły się w październiku, a poprzedzone były kampanią przedwy-
borczą. Kandydaci ubiegający się o funkcję przewodniczącego 
mieli okazję przedstawić swoje koncepcje oraz programy, jakie 
chcieliby realizować w roku szkolnym. Wśród licznych pomy-
słów nie zabrakło chwytliwych haseł i postulatów: „większa ilość 
dyskotek”, „weekendy bez zadań domowych”, „urodzinki bez je-
dynki”, „stawiamy na sport”, itp. Kandydaci z całych sił starali się 
przekonać swoich wyborców, że uczynią wszystko, aby uszczę-
śliwić uczniowską brać. Jednak zwyciężyć mógł tylko jeden. 
I tak, głosami szkolnych wyborców, przewodniczącą Samorządu 
Uczniowskiego w roku szkolnym 2022/2023 została  Zuzanna 
Tyll. Funkcję jej zastępcy będzie sprawowała  Martyna Siwa-
kowska, natomiast sekretarzem samorządu będzie Mikołaj De-
miniak. W skład prezydium weszli również: Szymon Kmieć i Fa-
bian Biskup. Zaszczytną funkcję w reprezentowaniu naszej 
szkoły w poczcie sztandarowym będą pełnili:  Maja Deminiak, 
Zuzanna Sierzchuła,  Maja Kłosowska  oraz  Gabriel Górecki. 
Serdecznie gratulujemy i życzymy owocnej pracy, realizacji wy-
znaczonych zadań oraz zadowolenia i satysfakcji z podejmowa-
nych działań. Nad całością przeprowadzonych wyborów czuwały 
opiekunki Samorządu Uczniowskiego: Alicja Kramer, Wioletta 
Molińska, Małgorzata Zrobczyńska oraz wszyscy wychowaw-
cy klas 4-8.

Wioletta Molińska

Primus Inter Pares!
Najwyższe wyróżnienie dla absolwenta Szkoły Podstawo-

wej im. Adama Mickiewicza w Skokach za wybitne osiągnię-
cia w nauce, najwyższe wyniki z egzaminu zewnętrznego oraz 
wzorowe zachowanie zostało wręczone 20 października 2022 
roku.

Piotr Mróz otrzymał zaszczytny tytuł. Fot. arch. szkoły

Wśród pretendentów do tak zaszczytnego tytułu byli: Mał-
gorzata Kaleta z klasy 8a, Marianna Lahuta z klasy 8b, Bar-
tosz Warzbiński z klasy 8c, Amelia Jeske i Dawid Laube z klasy 
8d, Piotr Mróz z klasy 8e oraz Nicole Pac z klasy 8f. „Pierwszym 
wśród równych sobie” został Piotr Mróz z klasy 8e. W imieniu Ra-
dy Pedagogicznej certyfikat Primus Inter Pares wraz z upominkiem 
wręczył dyrektor szkoły Wiesław Berendt, w imieniu Rady Ro-
dziców – Paulina Serba. W uroczystości uczestniczyli rodzice 
laureata Violetta i Jerzy Mrozowie oraz wychowawczyni Da-
nuta Kobus-Bogunia. Piotr Mróz to pracowity, odpowiedzialny, 
kreatywny, uparty w dążeniu do celu uczeń wyróżniający się wy-
soką kulturą osobistą. To młody człowiek z otwartym umysłem, 
głodny wiedzy. Duma przepełnia nasze serca mając świadomość 
właściwie ulokowanego i pielęgnowanego skarbu jakim jest wie-
dza. Piotrze, Małgorzato, Bartoszu, Amelio, Dawidzie oraz Nico-
le - dawajcie każdemu dniu szansę stawania się najpiękniejszym 
w całym Waszym życiu.

Laureat w towarzystwie dyrektora szkoły, wychowawczyni 
i rodziców. Fot. arch. szkoły 

Danuta Kobus-Bogunia
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Problemy zawsze aktualne
W ubiegłym roku szkolnym podejmowaliśmy działania z zakresu zagrożeń, z problematyki alkoholowej, narkotykowej, a w szcze-

gólności przemocowej. Temat ten powrócił także i w tym roku szkolnym. 

W szkole pojawił się policjant – dzielnicowy z Komisariatu Policji w Skokach, który wraz z pedagogiem przeprowadził zajęcia profilaktycz-
ne. Ubiegłoroczna ankieta oraz również ilość spraw, jakie wyniknęły w roku szkolnym, wskazują na poważny problem przemocy rówieśniczej 
w kontekście telefonów komórkowych, komunikatora Messenger i portali społecznościowych. Dlatego ten temat szczególnie zgłębiliśmy 
i przyjęliśmy go jako priorytet. Występowanie przemocy rodzi nowe trudności, narzucając konieczność specyficznej oferty terapeutycznej 
odpowiedniej dla ofiar lub sprawców przemocy i fakt ten należy wziąć pod uwagę projektując badania ewaluacyjne terapii. Działania podjęte 
w ubiegłym roku szkolnym i działania podejmowane obecnie są podobne. Wspierano uczniów w sytuacjach trudnych; motywowano do pracy 
nad sobą; minimalizowano ilości uczniów z niepowodzeniami edukacyjnymi; pogłębiano planowanie dalszych losów edukacyjnych; przeciw-
działano objawom niedostosowania społecznego, przeprowadzono zajęcia z młodzieżą oraz zajęcia warsztatowe dla rodziców z udziałem 
Wydziału ds. Nieletnich KPP w Wągrowcu. 

Te działania były podejmowane po to, aby szerzyć profilaktykę zdrowia psychicznego. Spotkanie miało też na celu eliminowanie wszystkich 
zjawisk niepokojących w szkole. Poruszone były zasady odpowiedzialności nieletnich. Mówiono też o mediacji rówieśniczej. Wszystko po to, 
aby zachęcić uczniów do rozmów i mediacji z tymi, którzy stosują przemoc wobec osób słabszych. Często do dyrekcji i nauczycieli nie docie-
rają informacje, bo uczniowie boją się „łatki donosiciela”, jednak grupa ma ogromną siłę i może problem rozwiązać. Dlatego tak ważne jest, 
aby nie być obojętnym wobec krzywdzenia innych. Mówiono też o tym, że w zatrważającym wprost tempie rośnie liczba drobnych kradzieży 
w sklepach i marketach. W jednym z nich towary skradzione stanowią już nawet 1 proc. całego obrotu, więc mowa o tysiącach, a nawet dzie-
siątkach tysięcy złotych.

Wypowiedź kierownika sklepu: „Starsi i młodsi kradną jedzenie, kawę czy przedmioty AGD, mężczyźni alkohol, dzieci słodycze. To najbar-
dziej skrótowa lista kradzionego towaru”. Przepisy stanowią, że kradzież do 400 złotych jest „tylko” występkiem. Zgodnie z dyrektywą Mi-
nisterstwa Sprawiedliwości, za wykroczenie grozi grzywna, ograniczenie wolności lub – w najgorszym przypadku – 30 dni aresztu. Sprawca 
w tym przypadku odpowiada z art. 119 Kodeksu wykroczeń, a nie z art. 278 Kodeksu karnego. Jeśli kradzież jest z kolei zakwalifikowana jako 
przestępstwo, sprawca jest zagrożony karą od 3 miesięcy do 5 lat pozbawienia wolności. W przypadku osoby małoletniej skierowanie pisma 
do sądu rodzinnego. 

Podczas zajęć profilaktycznych mówiliśmy również o nękaniu psychicznym i fizycznym, przejawiającym się np. jako popychanie, wyśmie-
wanie, szturchanie, czy nawet uderzanie. Takie postępowanie prowadzi do silnej destrukcji psychicznej, a potem traumy, której trudno się 
pozbyć. Emocje są naturalną składową codziennych doświadczeń. Zostaliśmy przez ewolucję wyposażeni w możliwość przeżywania emocji 
po to, aby pomagały nam one adekwatnie reagować w zmieniających się warunkach otoczenia. 

Czasem zdarza się, że my, nauczyciele, zupełnie bezpodstawnie oczekujemy od naszych uczniów dorosłych, dojrzałych zachowań. Pra-
gniemy, by postępowali w sposób wyważony i racjonalny. Jesteśmy niezadowoleni i zniechęceni, gdy nie otrzymujemy tego, na co tak upar-
cie czekamy. Świadomość i odpowiedzialność za to co robimy lub mówimy jest czymś bardzo ważnym w kształtowaniu osobowości każdego 
człowieka, nie tylko młodego. 

Krzysztof Ołdziejewski, pedagog szkolny

Oświata



Nowe wyposażenie pracowni 
Od września uczniowie naszej szkoły mogli rozpocząć za-

jęcia techniczne w nowo wyremontowanej, wyposażonej 
w sprzęty pracowni. 

Dzięki pomocom (wiertar-
ki stołowe, szlifierki, wiertar-
ko - wkrętarki, skrzynki narzę-
dziowe), zakupionym w ramach 
projektu Laboratoria Przyszło-
ści, nasi uczniowie mogą roz-
począć praktyczną naukę tech-
niki. W nauczaniu przedmiotu 
najważniejszym zadaniem jest 
bowiem opanowanie przez 
uczniów praktycznych metod 
działań technicznych. Przez wy-
korzystanie na lekcjach nowych 
zestawów konstrukcyjnych, 
młodzież uczy się czytać i anali-
zować teksty techniczne, opra-
cowywać i wykonywać doku-
mentację konstrukcyjną. 

W pracowni poznają również podstawowe zasady bezpieczne-
go wykorzystywania urządzeń technicznych, wykonują otwory 
o zadanych parametrach przy użyciu różnych narzędzi. Dzięki za-
jęciom praktycznym uczniowie pełniej wykorzystują swój poten-
cjał i uczą się poprzez doświadczenie. 

Natalia Klimas
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Elektronarzędzia są bardzo 
przydatne. Fot. N. Klimas

Tajemnice skrzynki 
narzędziowej. 
Fot. N. Klimas

Bez techniki ani rusz. 
Fot. N. Klimas

Noc Naukowców
30 września 2022 roku uczniowie klas 8 wybrali się na zaję-

cia w ramach Nocy Naukowców organizowanej na Uniwersy-
tecie Adama Mickiewicza. 

Nasi uczniowie podczas zajęć. Fot. I. Rypińska 

Noc naukowców w tym roku odbyła się w formie hybrydowej. 
Naukowcy z 18 wydziałów i jednostek ogólnouczelnianych przy-
gotowali kilkadziesiąt propozycji tematycznych, w których każ-
dy mógł poszukać coś dla siebie. Uczniowie z klas 8 uczestniczyli 
w warsztatach matematycznych, korzystając z Kart Grabowskie-
go. Dzięki nim okazało się, że nauka tabliczki mnożenia nie musi 
być tak trudna. Na Wydziale Fizyki i Biologii oglądali i brali udział 
w doświadczeniach z ciekłym azotem, tworzeniem naturalnych 
kosmetyków, a nawet kosztowali słodkości z wodorostów i glo-
nów.

Iwona Rypińska

Czytanie dla pokoju
Pod takim hasłem obchodziliśmy w tym roku Międzynaro-

dowy Miesiąc Bibliotek Szkolnych. 

„Czym jest dla mnie pokój na świecie?” Na to pytanie starali-
śmy się odpowiedzieć na spotkaniach czytelniczych w bibliotece 
szkolnej. Pomogła nam w tym historia Romka, bohatera książki 
„Teraz tu jest nasz dom" autorstwa Barbary Gawryluk. Książka 



w dwujęzycznym wydaniu, przeczytana fragmentarycznie przez 
polskich i ukraińskich uczniów, pozwoliła na zrozumienie kwestii 
emigracji i odnalezienia się w nowym, nieznanym miejscu. Z kolei 
autorzy książki „Emigracja" Javier Martinez Pedro i Jose Manu-
el Mateo opowiadając historię dwójki dzieci, które wraz z mamą 
wyruszyły w niebezpieczną podróż, zwrócili naszą uwagę na pro-
blem uchodźctwa dzieci z Meksyku do Stanów Zjednoczonych. 
Ta artystyczna książka składa się w harmonikę, a po rozłożeniu 
tworzy obraz - nawiązujący w formie do „papel amate", roślinne-
go płótna, używanego w Meksyku. 

Warto pochylić się nad wybranymi tekstami razem z dziećmi, 
porozmawiać o trudnej sytuacji ludzi na świecie, ponieważ pokój 
to nie tylko brak konfliktu zbrojnego. Pokój to wspólny rozwój 
i wzajemne wspieranie się w jednej światowej rodzinie. Warto 
uświadamiać, że mamy jeszcze wiele do zrobienia, by świat stał 
się przyjazny i bezpieczny dla wszystkich. 

Książki wypożyczone z biblioteki szkolnej w październiku są 
symbolem naszej solidarności z dziećmi, które nie mają możli-
wości edukacji i zabawy w warunkach pokoju i bezpieczeństwa. 
W październiku - Miesiącu Bibliotek Szkolnych - udostępnionych 
zostało 559 książek.

Tekst i zdjęcia Lidia Eksler

go Tygodnia Zwierząt, a cały październik jest Miesiącem Do-
broci dla Zwierząt. To czas kiedy odbywają się zbiórki karmy 
dla podopiecznych schronisk, spotkania dla przyszłych wolon-
tariuszy, rozmowy o świadomej adopcji oraz mądrej pomocy. 
W tym wyjątkowym tygodniu zajęcia wychowawcze klas czwar-
tych oraz dwóch trzecich przeprowadzone zostały w bibliotece 
szkolnej. Posiłkując się literaturą zgłębialiśmy problemy zwią-
zane z opieką, ochroną, ale także przemocą jakiej doświadczają 
nasi bracia mniejsi. Rozmawialiśmy o swoich pupilach, ale także 
o emocjach jakich doznajemy przebywając w ich towarzystwie. 
Były to wspaniałe lekcje miłości, przyjaźni i oddania. Naszą po-
winnością jako dorosłych jest kształtowanie właściwych postaw 
oraz odpowiedzialności za posiadane zwierzęta. Uczniowie po-
znali szereg publikacji poświęconych zwierzętom, a wrażeniami 
z wypożyczonych lektur podzielą się na listopadowych spotka-
niach w bibliotece.

Lidia Eksler

Wolontariusze z darami
Uczniowie klasy 6c Szkoły Podstawowej im. A. Mickiewicza 

w Skokach zjawili się 19 października w Archidiecezjalnym 
Domu Rekolekcyjnym w Rościnnie z darami dla przebywają-
cych tam gości z Ukrainy.

Wolontariusze z klasy 6c z darami.

Renata Hamulczyk, wychowawczyni klasy, jest od wielu lat or-
ganizatorką działań szkolnego wolontariatu. W dziele tym wspie-
ra ją wielu nauczycieli i rodziców. Dzieci i ich rodzice postanowi-
li zebrać potrzebne produkty żywnościowe, artykuły chemiczne 
i zabawki i przekazać je na ręce dyrektora Domu Rekolekcyjne-
go ks. Wojciecha Orzechowskiego i mieszkających tam gości 
z Ukrainy. W imieniu wychowawczyni klasy, rodziców i uczniów 
klasy w Rościnnie pojawili się: Beata Szymkowiak z synami Ada-
siem i Jakubem, Alicja Milibrandt z synem Mateuszem, Edyta 
Cybulska i Marta Smętek z córką Julianną. Darczyńcy otrzyma-
li od ukraińskich dzieci piękną laurkę oraz podziękowania od ks. 
Wojciecha. To nie pierwsza taka inicjatywa nauczycieli i uczniów 
szkoły podstawowej.

- Inicjatywa uczniów i ich rodziców była realizacją akcji wolon-
tariatu pn. „Nie mijam” – wyjaśnia Renata Hamulczyk. – Celem 
akcji było uwrażliwienie dzieci na potrzebę niesienia pomocy i to, 
aby nie mijały obojętnie potrzebujących.  Ciepłe przyjęcie przez 
gospodarzy, wspólne spotkanie i rozmowy podczas przekazywa-
nia zebranych towarów na pewno sprzyjały integracji i nawiązy 

Światowy Dzień Zwierząt
Przypadający 4 października Światowy Dzień Zwierząt 

ustanowiony został w 1931 roku na konwencji ekologów, któ-
rzy postanowili zwrócić uwagę na problem gatunków zagro-
żonych wymarciem. 

Warto pamiętać, że dzień ten jest początkiem Światowe-
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waniu nowych znajomości. W imieniu szkolnego koła wolontaria-
tu serdecznie dziękują rodzicom uczniów klasy 6c za inicjatywę. 

Franciszek Szklennik
Fot. Marta Smętek

Zabawa w teatr
„Prawdziwych przyjaciół poznajemy w biedzie” - to morał, 

który płynie z utworu Adama Mickiewicza o wiele mówiącym 
tytule „Przyjaciele”. 

Gramy! Fot. R. Stróżewska

Piątoklasiści, którzy już w czwartej klasie połknęli bakcyla te-
atralnego (inscenizowali „Panią Twardowską" i „Legendę o war-
szawskim Bazyliszku") sami wyszli z inicjatywą przygotowania 
kolejnego przedstawienia. Tym razem wcielili się w rolę Leszka 
i Mieszka, których w cieniu dąbrowy przestraszył niedźwiedź. 
Tak jak i wcześniej, uczniowie samodzielnie (przy wsparciu rodzi-
ców) przygotowali scenografię, stroje oraz rekwizyty. Sami zajęli 
się podziałem ról i odbywali próby w wybranych przez siebie gru-
pach, tworząc tym samym okazję do wspaniałej zabawy w real-
nym świecie. Odtwarzanie treści utworu skłaniało ich do zapa-
miętywania, koncentrowania uwagi na określonej działalności, 
kulturze mówienia i zachowania się.

Dwaj przyjaciele. Fot. R. Stróżęwska

W pełni zadowoleni. Fot. R. Stróżewska

Z przyjemnością poświęciłam kolejne lekcje języka polskiego 
na twórczość teatralną moich uczniów, ponieważ wiem, że gra 
aktorska stymuluje ich do odwagi oraz staje się motywacją do no-
wych wyzwań. Daje też poczucie wartości i nadaje sens twórczej 
aktywności zarówno dziecka, jak i nauczyciela.

Renata Stróżewska
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Gości przywitał ks. Wojciech Orzechowski



Żyj zdrowo!

Walczyliśmy o medale. Fot. W. Molińska

Pod tym hasłem pod koniec września został zorganizowany Wielki Tydzień Profilaktyki, którego głównym celem było propagowa-
nie zdrowego stylu życia, popularyzacja aktywnych sposobów spędzania wolnego czasu oraz kształtowanie nawyków dbania o zdro-
wie. 

W trakcie realizacji programu podjęto szereg działań promujących zdrowy styl życia oraz profilaktykę uzależnień. Najmłodsi uczniowie 
naszej szkoły poprzez rozmowy, prezentacje multimedialne, piosenki, zagadki, krzyżówki i różnego rodzaju aktywności, zapoznali się z zasa-
dami zdrowego trybu życia. 

Dowiedzieli się, jak komponować zbilansowane, zdrowe i smaczne posiłki. Wraz z wychowawcami udali się w kulinarną podróż, samodziel-
nie przygotowując kolorowe kanapki, warzywne sałatki i owocowe soki. Uczniowie wykonywali również prace plastyczne o tematyce zdro-
wotnej, a czwartoklasiści wzięli udział w konkursie na plakat promujący zdrowy styl życia. Najciekawsze prace zostały wyróżnione i nagro-
dzone.  

Uczniowie klas trzecich wzięli udział w profilaktycznym turnieju sportowym, gdzie z wielkim zaangażowaniem i determinacją walczyli 
o medale, które ufundowała Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. W realizację zadań włączyły się wszystkie wycho-
wawczynie edukacji wczesnoszkolnej.

Wioletta Molińsk
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Aby zdrowo jeść. Fot. W. Molińska Były nagrody i wyróżnienia. Fot. W. Molińska



10 listopada  zaproszeni goście, dyrekcja szkoły, pracownicy 
oraz cała społeczność uczniowska wzięła udział w uroczystych 
akademiach z okazji Święta Odzyskania Niepodległości. 

„W historii Polski, tak się składa,
był kiedyś ponad wiek niewoli.
Jedenastego listopada
nasz kraj z niewoli się wyzwolił.
I wtedy myśl powstała taka,
by przez szacunek dla przeszłości
ten dzień na zawsze dla Polaka
pozostał Dniem Niepodległości”

11 listopada to dla nas Polaków największe święto narodowe. 
Uczniowie w montażach słowno-muzycznych zaprezentowali histo-
rię tamtych czasów. Występy w wykonaniu uczniów wzbudziły wiel-
kie emocje. Dla wszystkich uczestników akademii była to doskonała 
lekcja historii i patriotyzmu. 

Symbolicznie o 11:11 przystąpiliśmy do akcji Ministerstwa Edukacji 
i Nauki „Szkoła do hymnu” i odśpiewaliśmy hymn.

Narodowe Święto Niepodległości, obchodzone jak co roku 11 listo-
pada, przypomina nam, że wolność raz zdobyta nie jest czymś trwa-
łym, lecz wartością, o którą trzeba zabiegać i którą należy pielęgno-
wać. 

Anna Mazurek
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Pasowanie na ucznia
Tradycją naszej szkoły jest, że najmłodsi uczniowie w paź-

dzierniku przeżywają swoją pierwszą ważną uroczystość jaką 
jest pasowanie na ucznia pierwszej klasy. 

Pierwszoklasiści z Jabłkowa. 
Fot. arch. P. Słomian 

Pierwsze 1,5 miesiąca to czas na poznanie szkoły, jej zwycza-
jów, zdobycia nowych wiadomości i  umiejętności. Wszystkie te 
działania mają przygotować dzieci do wielkiego wydarzenia – 
ślubowania.

Rodzice też ślubowali. Fot. P. Słomian

Ten szczególny dzień odbył się 13 października 2022  roku 
w Szkole Podstawowej w Jabłkowie. Pierwszoklasiści w obecno-
ści swoich najbliższych zaprezentowali przygotowany występ. 
Dzieci musiały wykazać się wiedzą i umiejętnościami, aby „zasłu-
żyć” na pasowanie. Recytowały wiersze, śpiewały piosenki, tań-
czyły, udzielały odpowiedzi na pytania. Wszystkie dzieci udowod-
niły, że znają swoją Ojczyznę i są gotowe do zdobywania świata. 
Pani dyrektor i zgromadzona publiczność bez wahania zdecydo-
wała, że maluchy świetnie zdały egzamin i  mogą przystąpić do 
aktu ślubowania. Pierwszoklasiści ślubowali być dobrym i uczci-
wym, szanować rodziców i nauczycieli, uczyć się tego, co piękne 
i  mądre oraz kochać i  czcić swoją Ojczyznę. Dyrektorka szkoły, 
Sławomira Kędziora, dokonała aktu pasowania każdego pierw-
szaka na ucznia Szkoły Podstawowej w Jabłkowie. Wielką kred-
ką, jak czarodziejską różdżką dotykała ramion swoich podopiecz-
nych. Małym bohaterom zostały wręczone pamiątkowe dyplomy, 
różki obfitości oraz upominki od dyrekcji szkoły i uczniów klasy II  

 
 
i III. Po oficjalnej części uczniowie z rodzicami udali się do klasy 
na słodki poczęstunek. 

Wszystkim pierwszoklasistom życzymy, aby ten dzień pozostał 
w  ich pamięci jako wielkie przeżycie i  niezapomniana, radosna 
chwila.

Paulina Słomian

„Czytamy z Sercem”
W tym roku lechlińska biblioteka zrealizowała działania 

w ramach akcji edukacyjnej „Czytamy z Sercem”. Akcji skiero-
wanej do szkół, bibliotek oraz innych instytucji oświatowych. 

Partnerem akcji była Fundacja Serce Dziecka działającej na 
rzecz dzieci z wrodzonymi wadami serca, która troszczy się o ser-
ca młodych ludzi i szerzy wiedzę, jak o nie dbać. Finał akcji „Czy-
tamy z Sercem” miał miejsce 29 września z okazji Ogólnopolskie-
go Dnia Głośnego Czytania oraz Światowego Dnia Serca.

Organizatorami akcji są: Małgorzata Ficoń (bibliotekarka) 
wraz ze Szkołą Podstawową nr 33 w Bytomiu i Szkoła Podstawo-
wa im. Powstańców Śląskich w Tworogu. W ramach tegorocznej 
edycji w naszej bibliotece odbyły się różnorodne działania pro-
mujące czytelnictwo i poszerzające wiedzę o sercu m.in. zajęcia 
czytelnicze, czytelniczo-plastyczne, głośne odczytywanie ksią-
żek o sercu. Główne cele akcji to promocja wśród dzieci i mło-
dzieży literatury oraz czytelnictwa, a także: poszerzanie ich wie-
dzy na temat serca  - budowy tego organu, jego funkcjonowania, 
chorób i symbolik, rozwijanie w uczestnikach wydarzenia wrażli-
wości na cierpienie i potrzeby osób chorych oraz propagowanie 
zdrowego stylu życia jako jednej z form przeciwdziałania choro-
bom układu sercowo-naczyniowego. 

Joanna Tomczak

Oto pierwszoklasiści w Rejowcu. Fot. SP Jabłkowo

Oświata
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Upominki dla naszych nauczycieli. 

Wykształcenie to dobro, którego nic nie jest w stanie nas po-
zbawić. W podziękowaniu, za trudną pracę i wskazanie właściwej 
drogi, życzymy dużo wytrwałości i dalszych sukcesów zawodo-
wych.

Ania Mazurek

W komnacie książek
Październik to szczególny miesiąc w życiu bibliotek. Jest to 

czas obchodów Międzynarodowego Miesiąca Bibliotek Szkol-
nych. 

Konkursowa załoga. Fot. A. Mazurek

Również nasza szkolna biblioteka dołączyła do świętowania. 
Hasło tegorocznych obchodów brzmiało „Czytanie dla pokoju”. 
Z tej okazji cała społeczność szkolna wysłuchała książki Joanny 
Papuzińskiej „Asiunia”, wzruszającej opowieści o wojnie widzia-
nej oczami dziecka. Z okazji Imienin Biblioteki zorganizowano 
także stoisko pod nazwą „Jesienne książkobranie”. Każdego od-
wiedzającego stoisko czytelnika czekała słodka niespodzianka.  
Dużym zainteresowaniem cieszył się także konkurs fotogra-
ficzny pn. „Zaczytani”. Jego celem była promocja czytelnictwa 
w ciekawy, niekonwencjonalny sposób. Fotografie prezentowały 
uczniów czytających książki w jakiejś ciekawej sytuacji, w inte-
resującym miejscu. Najwyższy laur przypadł Kamilowi Ratajcza-
kowi. Kolejne miejsca przypadły: Krzysztofowi Baszczyńskie-
mu i Krystianowi Kantorskiemu. Zwycięzcy otrzymali dyplomy 
oraz drobne upominki. 

Ania Mazurek

Szkoda, że następne imieniny dopiero za rok, ale do biblioteki 
zapraszamy codziennie.

Pełnoprawni czytelnicy
Święto pasowania pierwszoklasistów na czytelników bi-

blioteki odbyło się w naszej szkole 9 listopada i zostało połą-
czone z Dniem Postaci z Bajek. 

Czytelnicy na pełnych prawach. Fot. J. Tomczak 

Uczniowie, wspaniale przebrani za swoich bajkowych przy-
jaciół, na spotkanie biblioteczne wprowadzające ich w świat 
książek, czytania i biblioteki szkolnej przyszli ze swoją wycho-
wawczynią oraz wspaniałymi książkami, które zakupione zosta-
ły przez ich rodziców dla biblioteki. Zanim doszło do uroczyste-
go złożenia przysięgi, uczniowie poznali historię powstawania 
książki i wykonali szereg zadań, sprawdzających ich bajkową wie-
dzę. Po dokonaniu podsumowania i potwierdzeniu kwalifikacji 
uczniów, prowadząca poprosiła o powstanie i złożenie uroczy-
stej przysięgi:

„My, uczniowie pierwszej klasy/tobie, książko, przyrzekamy,/że sza-
nować cię będziemy,/krzywdy zrobić ci nie damy!”

Po przyrzeczeniu nastąpiło uroczyste pasowanie na czytelni-
ka oraz wręczenie dzieciom dyplomów i upominków. Spotkanie 
przebiegło w miłej, bajkowej i przyjaznej atmosferze. Po takim 
wspólnym spotkaniu biblioteka będzie kojarzyła się najmłod-
szym uczniom z miejscem bezpiecznym, przyjaznym i radosnym, 
gdzie uczniowie są zawsze mile widziani. 

Serdecznie dziękuję rodzicom za przepiękny prezent, dzięki 
tym książkom nasz księgozbiór powiększył się o kolejne nowości 
wydawnicze. 

Joanna Tomczak

Słowa podziękowania
Dzień Edukacji Narodowej jest wspaniałą okazją do wyra-

żenia wdzięczności za wysiłek włożony w wychowanie i wiel-
kie serce wkładane na rzecz pracy z dziećmi. W tym dniu pa-
miętamy o wszystkich pracownikach szkoły.  

„Zacną rzeczą jest uczyć się, lecz jeszcze zacniejszą – na-
uczać” (M. Twain)

I dlatego z tej okazji 13 października obchodziliśmy szkolne ob-
chody Dnia Edukacji Narodowej. Uczniowie koła artystycznego 
i flażoletowego uświetnili ten wyjątkowy dzień w roku szkolnym. 
Wiele ciepłych i miłych słów popłynęło w kierunku nauczycieli 
i pracowników naszej szkoły. Nie zabrakło tego dnia też kwiat-
ków i uśmiechów dla wszystkich pracowników.



Z dziećmi trzeba rozmawiać i o wojnie, i o pokoju. Fot. J. Tomczak 

Ponadto przeprowadzonych zostało szereg spotkań z ucznia-
mi poruszających temat empatii, emocji i trudnych relacji między-
ludzkich. Miniony miesiąc z pewnością był dla nas kolejną podró-
żą, kolejnym przeżyciem przygód naszych książkowych przyjaciół, 
których historie wywarły na nas ogromne wrażenie. 

Joanna Tomczak 

Łacina wraca do łask
Pierwsze zajęcia z języka łacińskiego dla uczniów szkoły  

w Jabłkowie. 

Język łaciński ułatwia naukę innych języków.

Dlaczego język łaciński? Oczywiście można zapisać ucznia na 
niemiecki, francuski, hiszpański czy angielski, ale wtedy uczeń 
przyswaja sobie tylko jeden język. W momencie gdy uczeń ma 
lekcję łaciny, dostaje do rąk potężne narzędzie, swoisty klucz do 

wszystkich języków europejskich. Ucząc się 
później języka angielskiego, niemieckiego czy 
włoskiego - będzie odnajdywał w tych języ-
kach słowa, które pozna na języku łacińskim. 

- Podczas tej lekcji uczniowie nauczyli się 
przedstawiać w języku łacińskim, witać oraz 
żegnać - czyniąc swój pierwszy krok do obco-
wania z wysoką kulturą klasyczną. 

Piotr Plewa
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Wkręceni w czytanie 
Naszą lechlińską bibliotekę odwiedziły dzisiaj Panie pra-

cujące w Banku Gospodarstwa Krajowego, który realizuje 
szereg projektów w tym także program „Wolontariat jest 
super!”, z którego pozyskaliśmy środki na remont naszej czy-
telni. 

My, wkręceni w czytanie. Fot. J. Tomczak 

Wspólnie spędzony czas obfitował w wiele atrakcji i pozy-
tywnych emocji. Było głośne czytanie książki pt. „Pracowania 
Aurory” autorstwa Roksany Jędrzejewskiej-Wróbel i rozmowy 
na temat złamanych serc. Podczas spotkania mówiliśmy też 
na temat działań prowadzonych w naszej bibliotece, książek 
i czasu spędzanego w czytelni. Na zakończenie wizyty dzieci 
uczestniczące w cotygodniowych spotkaniach czytelniczych 
otrzymały upominki od naszych gości. 

Serdecznie dziękujemy za wizytę i zapraszamy częściej, byśmy 
mogli wspólnie spędzać czas w naszym magicznym, książkowym 
świecie.

Joanna Tomczak

Książki o wojnie i pokoju
Międzynarodowy Miesiąc Bibliotek Szkolnych w tym roku 

upłynął nam pod znakiem hasła „Czytanie dla pokoju”. Z tej 
okazji została w bibliotece przygotowana wystawka książek 
z serii „Wojny dorosłych – historie dzieci”. 

Książki z tej serii przybliżyły uczniom temat wojny w przystępny 
dla nich i zrozumiały sposób. Pozycje te, wielokrotnie nagradzane, 
cenione, wzruszające, napisane prosto, bez patosu, przybliżyły 
rzeczywistość zwykłych ludzi - dorosłych, ale przede wszystkim 
dzieci, które los rzucił w czas zawieruchy wojennej, gdyż treść 
wszystkich opowiadań jest oparta na autentycznych historiach 
osób, które w trakcie wojny były dziećmi. 

Oto Nasza książka do nauki.  
Fot. P. Plewa



Z matematyką pod rękę
25 października 2022 roku w Przedszkolu Publicznym „Tę-

czowa Łąka” w Jabłkowie – oddział w Łosińcu odbyła się 
I Olimpiada Matematyczna „Tęczowa matematyka” dla dzieci 
w wieku 4-6 lat. 

Drużyny gotowe. 

Celem olimpiady było upowszechnienie matematyki wśród 
dzieci, doskonalenie umiejętności logicznego myślenia oraz za-
chęcenie przedszkolaków do publicznych występów. 

Uroczyste otwarcie olimpiady zainaugurowały: Sławomira Kę-
dziora, prezeska Stowarzyszenia Edukacyjnego „TĘCZA” oraz 
Agnieszka Skraburska, dyrektorka Przedszkola Publicznego 
„Tęczowa Łąka” w Jabłkowie.

W matematycznych zmaganiach wzięło udział osiem drużyn, 
po troje dzieci z grupy „Pszczółki”, „Motylki”, „Żabki”, „Mucho-
morki” oraz „Mróweczki”. W sumie udział w olimpiadzie brało bli-
sko 27 dzieci.

Trzy kolory.

Nad poprawnością wykonania zadań czuwali wychowawcy 
grup. Dzieci miały do wykonania 12 zadań matematycznych. Za-
dania, z którymi zmierzyły się dzieci, to między innymi układanie 
rytmów z figur geometrycznych, układanie pasków od najkrót-
szego do najdłuższego, wskazywanie najwyższej, najgrubszej, 
najmniejszej figury oraz zadanie z zakresu orientacji na kartce 
papieru. Ćwiczenia klasyfikacyjne z użyciem klocków; podstawy 
kodowania - to tylko część zadań, z jakimi mierzyli się uczestni-
cy I Olimpiady Matematycznej „Tęczowa matematyka” w Łosińcu.

Z uśmiechem na twarzach.

Czas pomiędzy poszczególnymi zadaniami urozmaicony został 
ćwiczeniami relaksacyjnymi przy muzyce. Dzieci z wielkim entu-
zjazmem brały udział w konkurencjach. Ukoronowaniem olimpia-
dy było wręczenie wszystkim uczestnikom olimpiady dyplomów 
oraz nagród, o które zadbała dyrektor przedszkola Agnieszka 
Skraburska. Udział w olimpiadzie był wspaniałym doświadcze-
niem dla dzieci, który z pewnością zaowocuje w przyszłości.

Klocki są cudownym materiałem.

To przecież proste.

Na zakończenie olimpiady wszyscy zostali zaproszeni na po-
częstunek.

Dorota Kozłowska - Włodarzek  
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Z tabliczką mnożenia 
za pan brat

6 października 2022 roku obchodziliśmy w Lechlinie XII 
Światowy Dzień Tabliczki Mnożenia. 

Głównym zadaniem tej akcji było propagowanie zabawowej 
formy uczenia się matematyki, a dokładniej tabliczki mnożenia. 
Dzień ten był dniem pełnym wrażeń. W klasach III - VI zostały 
przeprowadzone konkursy pozwalające wyłonić klasowych „Mi-
strzów Tabliczki Mnożenia”. W klasie III tytuł przypadł Gracja-
nowi Koniecznemu, w klasie IV – Julii Majchrzak, w klasie V 
– Szymonowi Foińskiemu, a w klasie VI – Gabrielowi Zasadziń-
skiemu. 

Uczniowie sprawdzali swoją wiedzę rozwiązując quizy na czas. 
Pod bacznym okiem komisji w składzie: Nikola Dziechciar, Oli-
wia Osiecka oraz Maciej Siódmiak. Po prawidłowym rozwią-
zaniu quizu uczniowie otrzymywali certyfikat mistrza tabliczki 
mnożenia. Dodatkową atrakcją w tym roku był konkurs plastycz-
no-matematyczny pt. ,,Moja tabliczka mnożenia". Dostarczone 
prace były wykonane starannie i kreatywnie. I miejsce przyznano 
Franciszkowi Korczakowi, II – Marcelinie Rakocy, a III – Gra-
cjanowi Koniecznemu. 

Gratulujemy wszystkim mistrzom tabliczki mnożenia oraz 
wszystkim zwycięzcom!

Tekst i zdjęcia Violetta Obielak

Żyj zdrowo!
Pod tym hasłem pod koniec września został zorganizowa-

ny Wielki Tydzień Profilaktyki, którego głównym celem było 
propagowanie zdrowego stylu życia, popularyzacja aktyw-
nych sposobów spędzania wolnego czasu oraz kształtowanie 
nawyków dbania o zdrowie. 

Aby zdrowo jeść. Fot. W. Molińska

W trakcie realizacji programu podjęto szereg działań promu-
jących zdrowy styl życia oraz profilaktykę uzależnień. Najmłodsi 
uczniowie naszej szkoły poprzez rozmowy, prezentacje multime-
dialne, piosenki, zagadki, krzyżówki i różnego rodzaju aktywno-
ści, zapoznali się z zasadami zdrowego trybu życia. 

Dowiedzieli się, jak komponować zbilansowane, zdrowe 
i smaczne posiłki. Wraz z wychowawcami udali się w kulinarną 
podróż, samodzielnie przygotowując kolorowe kanapki, warzyw-
ne sałatki i owocowe soki. Uczniowie wykonywali również pra-
ce plastyczne o tematyce zdrowotnej, a  czwartoklasiści wzięli 
udział w konkursie na plakat promujący zdrowy styl życia. Naj-
ciekawsze prace zostały wyróżnione i nagrodzone. 

Uczniowie klas trzecich wzięli udział w profilaktycznym turnie-
ju sportowym, gdzie z wielkim zaangażowaniem i determinacją 
walczyli o medale, które ufundowała Gminna Komisja Rozwią-
zywania Problemów Alkoholowych. W realizację zadań włączyły 
się wszystkie wychowawczynie edukacji wczesnoszkolnej.

Wioletta Molińska

Oświata
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Wieczór Zaduszny
Tradycyjnie w listopadzie wracamy myślami do tych, którzy 

odeszli, tych, których już nie ma z nami. I nieważne czy rok mi-
nął, dzień, miesiąc, czy też lata, gdy odszedł ktoś na zawsze, to 
tracimy cząstkę swojego świata. 

To tak trudno wytłumaczyć, że się kogoś już nie zobaczy, że już 
koniec, że nie wróci, że nikt tego nie odwróci… 

Szukając odpowiedzi na tak wiele pytań i próbując sprostać co-
dzienności przygotowaliśmy Wieczór Zaduszny, w którym moż-
na było uczestniczyć 5 listopada w kościele pw. św. Stanisława 
Biskupa w Lechlinie. Spotkanie, w którym swoje serce, emocje 
i umiejętności przekazali obecnym w sposób niesamowity i pełen 
magii uczniowie naszej lechlińskiej szkoły, Pałucki Chór Kame-
ralny działający przy GOK w Łeknie pod przewodnictwem Anny 
Ewy Mirek oraz Bartek Wiśniewski z Elektro-Akustyki. 

Ten wieczór, to spotkanie było zaproszeniem do tego, by na 
chwilę się zatrzymać, aby spojrzeć na przeszłość i podjąć decyzje 
o przyszłości, aby przypomnieć sobie ludzi ważnych – tych świę-
tych i tych z naszych rodzin, przyjaciół, znajomych, którzy mieli 
dla nas znaczenie, których kochaliśmy, podziwialiśmy, ceniliśmy. 
I właśnie to wszystko miało miejsce, niesamowity klimat, dobór 
poezji, muzyki, tańca i świateł sprawił, że wieczór był pełnym re-
fleksji, zadumy, wspomnień i rozmyślań spotkaniem z naszymi bli-
skimi, którzy odeszli.

Dziękując za Państwa obecność, wzruszenie, ciepłe słowa i dat-
ki ofiarowane na Hospicjum Miłosiernego Samarytanina w Wą-
growcu, zacytuję słowa księdza Jana Twardowskiego „Śpieszmy 
się kochać ludzi, tak szybko odchodzą…”

Joanna Tomczak Fot. F. Szklennik

Bal Wszystkich Świętych
28 października w naszej szkole było bardzo uroczyście, po-

nieważ już po raz kolejny odbył się Bal Wszystkich Świętych. 

Tego dnia było jak w niebie. Dzieci przebrały się w stroje na-
wiązujące do postaci świętych i błogosławionych. Wspólnie prze-
szliśmy się przez Lechlin, tańczyliśmy, śpiewaliśmy, jednym sło-
wem świętowaliśmy, bo celem naszej zabawy było wprowadzanie 
w atmosferę radości, uświadomienie istoty listopadowego wspo-
mnienia świętych. Na zakończenie ks. Sławomir Komorski po-
częstował wszystkich pysznymi cukierkami. Ten dzień pozwolił 
nam odkryć, jak wielką tajemnicą jest świętych obcowanie, dzięki 
któremu nieustannie możemy cieszyć się pomocą i wstawiennic-
twem świętych.

Joanna Tomczak



Było, jak powinno być – radośnie!
Ten wieczór dedykowaliśmy Ojczyźnie. Zrobiliśmy to na wiele głosów, wielopokoleniowo, wśród najpiękniejszych utworów o Pol-

sce. 
Licznie przybyli skoczanie stworzyli przepiękną inscenizację patriotyczną. Nad scenariuszem czuwała jego autorka Sylwia Popadowska, 

przydzielając role kilkudziesięciu osobom. Wielu czytało wiersze lub ich fragmenty, Stanisław Grzegorzewski jak zawsze śpiewająco. Prze-
piękne interpretacje recytatorów aż ściskały za serca widzów i słuchaczy. „Harfa” śpiewała przy wtórze Mateuszowego akordeonu. Włączy-
liśmy się niemal wszyscy, no bo jakże inaczej. Popłynęły piosenki pełne ojczyźnianych nut, znane i kochane przez ich wykonawców. Aleksan-
dra Gajewska zilustrowała je, przez co stały się jeszcze bardziej wyraziste. Na szczególną uwagę zasłużyło rodzeństwo Kmieciów: Gabriela 
i Szymon. Solistka Gabrysia po raz kolejny zachwyciła swoim głosem, tym razem w utworze pt.: „Ojczyzno ma”. Szymon natomiast napisał 
wiersz pt.: „Jestem Polakiem i kocham Cię Polsko”, który odczytała jego kuzynka Wiktoria Michalak. Utwór być może będzie otwierał tomik 
młodego poety. 

Na wieczornicę patriotyczną przybyli rodzice z dziećmi, nauczyciele z uczniami (tradycję podtrzymuje od lat Małgorzata Zrobczyńska), 
babcie i dziadkowie z wnuczkami i wnukami. Przybyli wszyscy ci, którzy potrzebowali chwili na dobre myśli, na refleksję, na radosne święto-
wanie 11 listopada. 

Najmłodsi, wspólnie z Anną Wieczorek i Agnieszką Gatkowską, instruktorkami zajęć plastycznych, również świętowali. Powstały rozety 
w różnych rozmiarach, wianki i obrazy. 

BiblioMuza zaprezentowała film pt.: „Piłsudski”.
Elżbieta Skrzypczak

Fot. Elżbieta Skrzypczak, Anna Wieczorek
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Mamy to!

SZTAB 1 072, działający od 21 lat przy Bibliote-
ce Publicznej Miasta i Gminy w Skokach, otrzymał 
od Fundacji WOŚP zgodę na działanie na rzecz 31. 
Finału!

KTO GRA Z NAMI?
Śledźcie na bieżąco nasz profil, już niebawem wię-

cej informacji o zaplanowanych działaniach.
Bieżące wieści ze sztabu publikować będziemy: 

WOŚP Skoki - Sztab 1072.
Już możecie zgłaszać chęć podarowania przed-

miotów lub usług na licytacyjne Allegro. Jeśli macie 
pomysł na działanie np.: zumbę, majsterkowanie, ba-
loniadę, gimnastykę lub inne aktywności, prosimy 
o kontakt z nami: 798 824 520, 61 824 2281. Razem 
zagramy lepiej!

Bawiliśmy się przednio!

Zdawałoby się, że jesienny czas jest przygnębiający i ponury. Nic bardziej mylnego, przynajmniej w skockiej bibliotece.
Oprócz mgły, która dodawała klimatu, słońce przyświecało licznym październikowym atrakcjom. Zorganizowaliśmy: „Dzień kundelka”, 

„Dwa dni seniora” (ukłony dla Justyny Kraczek-Hagdan za stworzenie iście PRL-owskiego baru mlecznego). Ponadto: filmową ucztę dla na-
uczycieli, koncert Andre Rieu, kino edukacyjne dla uczniów klas 1-3 (tutaj wielkie podziękowanie dla koordynatorki Renaty Stróżewskiej za 
liczny udział dzieci) i „Halloweenową bibliotekę”, w której troszkę straszyło, ale przede wszystkim nie zabrakło refleksji na temat przemijania. 
(ES)

Fot. arch. BPMiG
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W Turnieju św. Mikołaja zwyciężył Jarosław Adamski przed 
Weroniką Adamską i Stanisławem Grzegorzewskim.

W strzelaniu o Puchar Tradycji i Niepodległości zwyciężył Aloj-
zy Pacholski przed Haliną Wojciechowską.

W Turnieju Pań zwyciężyła Katarzyna Stefańska przed Micha-
liną Stefańską i Weroniką Adamską.

W Turnieju Panów najcelniej strzelał Jarosław Adamski wyprze-
dzając Krzysztofa Migasiewicza i Alojzego Pacholskiego.

W turnieju Młodych Strzelców zwyciężyła Michalina Stefańska 
przed Magdaleną Zimą i Katarzyną Stefańską.

W wieloboju strzeleckim zwyciężył Krzysztof Migasiewicz (59 
pkt.) przed Krzysztofem Jachną (56 pkt.) i Andrzejem Tatarą (53 
pkt.)

Najcelniejszy strzał turnieju oddał Alojzy Pacholski.

Tarcze i puchary rozdane. Fot. I. Migasiewicz 

Na uczestników apelu i turnieju czekały rogale świętomarcińskie 
oraz gorący posiłek.

Stanisław Grzegorzewski

Strzelcy próbowali swoich sił
Kurkowe Bractwo Strzeleckie w Skokach było organizato-

rem turnieju w strzelaniu z broni czarnoprochowej oraz tur-
nieju Bractw Strzeleckich Cystersów Łekneńsko – Wągro-
wieckich.

Pierwszy z nich zorganizowano 8 października na strzelnicy 
w Antoniewie. Tutaj walczono o puchar strzelmistrzów. Najlepszy 
wynik uzyskał Grzegorz Misiak, który wyprzedził Tomasza Futro 
i Adama Mrozińskiego. Grzegorz Misiak okazał się również naj-
lepszy w turnieju ogniomistrzów. Podium uzupełnili: Stanisław 
Gołembowski i Stanisław Grzegorzewski.

Wiwat Niepodległości!
11 listopada, a więc w Święto Niepodległości, Kurkowe 

Bractwo Strzeleckie w Skokach spotkało się na uroczystym 
apelu.

Wręczenie brackiego odznaczenia. Fot. St. Grzegorzewski

Członkowie bractwa podczas apelu prowadzonego przez 
Krzysztofa Jachnę – Starszego Bractwa – odśpiewali hymn 
państwowy oraz hymn bracki w trakcie wciągnięcia flagi naro-
dowej na maszt. Przypomniane zostały najważniejsze fakty histo-
ryczne związane z odzyskaniem niepodległości.

Podczas apelu Walerianowi Mioduszewskiemu został wrę-
czony Krzyż Zjednoczenia Kurkowych Bractw Strzeleckich RP. Po 
oficjalnej ceremonii rozegrano tradycyjny Turniej Powstańczo-
Niepodległościowy. 

W strzelaniu brackim zwyciężył Krzysztof Migasiewicz przed 
Krzysztofem Jachną i Franciszkiem Andeburem.

W strzelaniu o Tarczę Darczyńców zwyciężył Andrzej Tatara 
przed Jarosławem Adamskim i Alojzym Pacholskim.

Uczestnicy apelu. Fot. St. Grzegorzewski
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Amatorzy spinningu nad wodą
23 października nad Zalewem Przebędowo odbyły się zawo-

dy spinningowe koła PZW 120 Skoki. 

Im się poszczęściło. Fot. Koło PZW
 

   Na zbiórkę w ten niedzielny poranek zgłosiło się 24 wędkarzy 
gotowych do rywalizacji. Były to trzecie zawody spinningowe ko-
ła zaliczane do cyklu rocznego grand prix. Po pięciogodzinnych 
zmaganiach okazało się, że ryby wymiarowe złowiło dziewięcioro 
wędkarzy. Trafiły się nawet ładne ryby tego dnia: szczupak 71 cm 
kolegi Jacka Dudka czy okoń 31 cm kolegi Mieczysława Klonow-
skiego. Całe zawody tego dnia wygrał kolega Volodimir Pelekh 
z wynikiem 2 250 pkt, drugie miejsce zajął Jacek Dudek z wyni-
kiem 1 920 pkt a trzecie miejsce zajął kolega Marek Cichorzew-
ski z wynikiem 1 630 pkt. Sezon spinningowy zaczął się na dobre, 
więc kolejne zawody odbędą się w listopadzie i na początku grud-
nia. 

Wymiarowy. Fot. Koło PZW

Oczekiwanie na końcowe wyniki. Fot. Koło PZW
Mariusz Kielma

W turnieju, który rozegrano 15 października strzelano do tar-
czy starosty wągrowieckiego Tomasza Kranca, walczono też o pu-
char im. ks. abp. Mariana Przykuckiego. Do turniejowych zmagań 
przystąpiły cztery drużyny powiatu wągrowieckiego: Wągrowca, 
Gołańczy, Mieściska oraz gospodarzy turnieju. Oprócz zawodów 
drużynowych rozegrano także inne konkurencje.

W turnieju o tarczę starosty wągrowieckiego zwyciężyła brac-
ka drużyna z Mieściska wyprzedzając Skoki, Gołańcz i Wągrowiec.

W strzelaniu o Tarczę Darczyńców najlepszym strzelcem okazał 
się Antoni Kociura przed Sławomirem Michalakiem i Wojcie-
chem Zborowskim. W turnieju zapadkowym najcelniej strzelał 
Sławomir Michalak przed Stanisławem Tomczykiem i Grzego-
rzem Misiakiem.

Tarczę Solidarni z Ukrainą zdobył Stanisław Tomczyk wyprze-
dzając Jarosława Adamskiego i Andrzeja Tatarę. Środki uzyska-
ne z tego strzelania zostały przekazane na rzecz fundacji wspiera-
jącej walczącą Ukrainę.

Puchar hierarchy kościelnego wywalczył Grzegorz Bałdyga 
wyprzedzając Krzysztofa Przykuckiego i Andrzeja Michalaka.

W strzelaniu do kura I miejsce zajął Jan Wieczorek przed Grze-
gorzem Bałdygą i Alojzym Pacholskim.

Na uczestników turnieju czekała gorąca grochówka, kiełbaski, 
chleb ze smalcem, słodki poczęstunek i gorące napoje. 

Tekst i fot. Stanisław Grzegorzewski
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Pracowite dni skockich zuchów i harcerzy
Od wielu lat ostatnie dni października i początek listopada są bardzo pracowite dla skockich harcerzy. 

Najpierw 23 X wzięli udział w XIV już edycji akcji medialno-edukacyjnej „Zapal znicz pamięci”, podczas której zapalono znicze na nagrob-
kach Polaków pomordowanych na początku hitlerowskiej okupacji. Następnie w piątek i w sobotę porządkowano opuszczone groby. Zapa-
lono też znicze na mogiłach harcerskich instruktorskich i żołnierskich. Natomiast w Dzień Zaduszny, z pochodniami i zniczami, przeszliśmy 
wieczorem cmentarnymi alejkami w różańcowej procesji.

Zespół promocyjny skockich harcerzy
Fot. archiwum ZHP

32

Stowarzyszenia



Spotkanie po latach 8. Skoc-
kiej Drużyny Harcerskiej 

W 1985 roku z inicjatywy kilku młodych harcerzy powstała 
8. Skocka Drużyna Harcerska. W 1988 roku przyjęła nową na-
zwę Zielone Berety im. 1 Samodzielnej Kompanii Commando, 
na cześć oddziału polskich komandosów powstałego w czasie 
II wojny światowej w Anglii.

Drużyna w czasie obozu na Wale Pomorskim 

Jednostka komandosów nosiła nazwę 1. Samodzielnej Kompa-
nii „Commando” i wsławiła się między innymi walkami w ramach 
2. Korpusu Polskiego we Włoszech, w tym w walkach pod Monte 
Cassino.

Harcerze z 8. Skockiej Drużyny Harcerskiej na obchodach  
50-lecia Bitwy o Monte Cassino 1994

Nowa nazwa i nowy patron drużyny miały duży wpływ na jej 
dalszą działalność. Skoccy harcerze w Zielonych Beretach w la-
tach przełomu politycznego w naszym kraju działali z dużym po-
wodzeniem na wielu polach. 

Na co dzień były to zbiórki zastępów i drużyny, biegi patrolowe, 
podchody, zdobywanie sprawności i harcerskich stopni. Ważnymi 
wydarzeniami w życiu drużyny były rajdy, biwaki, zimowiska i let-
nie obozy. Te niezapomniane odbywały się w Beskidach, Karko-
noszach i na Wale Pomorskim. 

Wspólny obóz ze scoutami z Anglii na obozie w Stęszewku koło 
Pobiedzisk (1996) 

W niełatwych czasach przełomu lat 80. i 90. do drużyny, którą 
prowadził druh harcmistrz Maciej Wojewoda, należało około 
40 młodych osób wywodzących się przede wszystkim ze skoc-
kiej szkoły podstawowej.

Początek lat 90. otworzył nowy etap w jej dziejach. Harce-
rze z 8. Skockiej DH Zielone Berety wzięli udział w obchodach 
50-lecia Bitwy o Monte Cassino, gdzie w czasie głównej uroczy-
stości z udziałem ówczesnego Prezydenta RP Lecha Wałęsy, 
Premiera Rządu RP Władysława Pawlaka i wielu uczestników 
tej wielkiej bitwy, harcerki pełniły zaszczytną wartę przy gro-
bie gen. Władysława Andersa. Pobyt we Włoszech zaowocował 
nawiązaniem wymiany z drużyną skautową z Cassino i niezapo-
mnianym letnim obozem w 1994 r. w Apeninach.

Kolejne lata przyniosły udział w polsko-brytyjskiej wymianie 
skautowej, w ramach której skoccy harcerze dwa razy uczestni-
czyli w obozach w Wielkiej Brytanii i dwukrotnie gościli angiel-
skich skautów w Polsce.  

Świetnie zorganizowani, umundurowani i wyszkoleni harce-
rze z małych Skoków w tym czasie zdobyli tytuł najlepszej dru-
żyny w Chorągwi Wielkopolskiej.

Ważnym aspektem działalności drużyny było wychowywa-
nie młodych ludzi w duchu zasad obowiązujących w jednostce, 
która jej patronowała. Harcerzom z 8. SDH udało się nawiązać 
kontakt z komandosami walczącymi w Anglii i we Włoszech ży-
jącymi w większości na emigracji, głównie w Kanadzie, Stanach 
Zjednoczonych i w Wielkiej Brytanii.

Wymieniano się bardzo ciepłymi, często osobistymi listami, 
w których weterani opisywali swoje wojenne przeżycia, trud-
ne decyzje o emigracji, ale także dzielili się swoim aktualnym 
życiem. Skoccy harcerze utworzyli wraz z kilkoma innymi dru-
żynami noszącymi zaszczytne imię 1. Samodzielnej Kompanii 
„Commando” „Krąg Zielonego Talizmanu”, z którym m.in. zorga-
nizowali obóz w Zdbicach na Wale Pomorskim, podczas którego 
odwiedzili ich weterani mieszkający w Wielkiej Brytanii i USA. 

Wraz z Kręgiem i wojennymi weteranami uczestniczyli rów-
nież w uroczystościach w Warszawie, we wspomnianych uro-
czystościach pod Monte Cassino i bardzo podniosłym wyda-
rzeniu – przekazaniu polskiej jednostce specjalnej z Bolesławca 
tradycji i sztandaru legendarnych komandosów z II wojny świa-
towej.

Przez wiele lat (9 edycji) 8. Skocka Drużyna Harcerska or-
ganizowała w Antoniewie imprezę terenową S(z)kockie Ach-
naccary, na którą przyjeżdżało corocznie ponad stu harcerzy 
z całego kraju. Było to ogromne przedsięwzięcie logistyczne 
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i techniczne, a rywalizacja drużyn była naprawdę zawzięta. Zwycięstwo w skockiej imprezie budziło szacunek w harcerskim środowisku. 
Drużyna ze Skoków bardzo często reprezentowała miejscowy hufiec i Chorągiew Wielkopolską podczas ważnych ogólnopolskich im-

prez harcerskich – Zlotu z okazji 100-lecia Skautingu w Polsce, w 1997 drużyna została jako jedna z kilku z kraju zaproszona do Pałacu 
Prezydenckiego na spotkanie z Prezydentem RP Aleksandrem Kwaśniewskim z okazji scoutowego święta „Dnia Myśli Braterskiej”. Wiele 
razy skoccy harcerze pełnili też zaszczytną Białą Służbę podczas pielgrzymek Jana Pawła II do Polski, m.in. w 1991 roku w Częstochowie, 
w 1997 r. w Poznaniu, w 2000 r. w Poznaniu i Gnieźnie.

Przez ponad 15 lat działalności 8. Skocka Drużyna Harcerska Zielone Berety zgromadziła w swych szeregach ponad 100 osób. Połączy-
ło ich wiele przeżytych wspólnie wspaniałych chwil, rajdy, biwaki, zdobywanie umiejętności nawiązujących do działań komandosów: wspi-
naczki, przepraw, biegów z mapą na orientację, ale też wiele wspólnych ognisk, zaśpiewanych piosenek, harcerskich gawęd. Wspólnie zoba-
czyli wiele niezwykłych miejsc, wtedy jeszcze trudno dostępnych dla młodych ludzi – Londyn, Oxford, Rzym, Wiedeń, Neapol.

Przez te lata było kilka osób, 
które szczególnie warto wymienić 
oprócz wcześniej wspomnianego 
drużynowego Macieja Wojewody, 
ponieważ miały one duży wpływ na 
to jak 8. Skocka DH działała: Maciej 
Będziecha, Marek Grzegorzew-
ski, Tomasz Obst, Justyna Na-
wrot, Krzysztof Nowak, Sławomir 
Świątkowski, Marek Wojewoda.

Teraz po wielu latach 21 paździer-
nika odbyło się spotkanie blisko 40 
osób, które na jakimś etapie życia 
nosiły Zielony Beret.

Było ognisko, śpiewanie przy gi-
tarze, pamiątki, plakietki i zdjęcia 
z tamtych lat. Byli też goście – har-
cerze ze skockiego środowiska.

Nadwyżkę środków z organizacji 
spotkania przekazano dla Gromady 
Zuchowej „Pandy”, którą prowadzi 
druhna Magdalena Jeske, również 
działająca w tamtych czasach w 8 
SDH.

Na podstawie materiałów przygotowanych przez druha drużynowego Macieja Wojewody druhna zastępowa Karolina Stefaniak. 

Współczesne zdjęcie: Kasper Grzegorzewski, zdjęcia historyczne z archiwum członków 8 SDH. 
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Róg obfitości się nie otworzył
Jezioro Dzwonowskie jest późną jesienią areną zmagań spinningistów.

Jak mówią sami uczestnicy zawodów, pogoda i frekwencja dopisała, ale rybki już nie za bardzo. Zawody zwycięsko zakończył Piotr Konrad, 
jednakże największą rybę podczas zawodów złowił jego ojciec Marian Konrad, zdobywca drugiego miejsca, który wraz z synem od lat plasuje 
się w czołówce spinningistów koła PZW nr 120 w Skokach. Warto dodać, że w rodzinie Konradów wędkują trzy pokolenia, bo z sukcesami 
w zawodach spławikowych startuje córka Piotra – Julia Konrad. Trzecie miejsce wywalczyła Renata Wawrzyniak udowadniając, że węd-
karstwo to nie tylko zajęcie dla panów.(fs)

W grze wzięły udział zuchy wraz z harcerzami z 7. SDH Hyce im Gen. Stanisława Sosabowskiego. Na ulice miasta wyruszyły mieszane 
patrole, które składały się z zuchów i harcerzy. Pomimo różnicy wieku patrole zgodnie odpowiadały na pytania i wykonywały zadania. Patrole, 
które zdobyły najwięcej punktów dostały drobne upominki od komendanta szczepu. Podczas apelu kończącego grę zostały także wręczone 
odznaki krajoznawcze. Na koniec zawiązano krąg, po którym rozeszliśmy się do domu. (red)

Uczestnicy gry. Fot. arch. drużyny

Wspólne świętowanie
11 listopada z okazji 104. rocznicy odzyskania przez Polskę niepodległości odbyła się gra miejska.

Od lewej: Renata Wawrzyniak, Marian Konrad, Piotr Konrad. 
Fot. PZW Skoki 

Zawodnicy wyruszają na łowy. Fot. PZW Skoki

Starszy druh wyjaśnia. Fot. arch. drużyny
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Sport i rekreacja

Kobiety

Lp Imię i nazwisko Kategoria
Miejsce 

w kat.

Czas 

netto

Tempo 

min./km

1. Szymczak Marta K30 17 1:56:44 5:30

2. Borowczyk Katarzyna K30 21 2:01:46 5:45

3. Patelska Katarzyna K30 31 2:14:35 6:21

4. Wojtas Edyta K50 8 2:16:38 6:28

Po pandemicznej dwuletniej przerwie, w sło-
neczną i ciepłą jak na tą porę roku niedzielę, 30 
października odbyła się 5. edycja Półmaratonu 
Skoki – Wągrowiec, biegu na dystansie 21,097 
km, tym razem ze Skoków do Wągrowca.

W tym roku linię mety na wągrowieckim ryn-
ku przebiegło 378 biegaczy, w tym 94 kobiety i 15 
mieszkańców gminy Skoki. Najstarszy uczestnik miał 
85 lat! W porównaniu do ostatniej edycji z 2019 ro-
ku zanotowaliśmy ponad stu uczestników więcej. 

Nasz półmaraton w tym roku wszedł do zaszczyt-
nego grona 14 biegów zaliczanych do Grand Prix 
Wielkopolski 2022 w Półmaratonie. Warunkiem 
udziału w klasyfikacji generalnej GPW jest ukończe-
nie co najmniej 7 półmaratonów w roku. Zawodnik, 
który ukończy 10 zawodów w roku uzyskuje Brązo-
wą Koronę Biegów Grand Prix Wielkopolski.

Gratulujemy wszystkim, którzy ukończyli bieg, 
zwłaszcza tym, dla których ten wyścig był pierw-
szym na tak długiej trasie. Pokonanie takiego dy-
stansu dla wielu to ogromny ból, wyzwanie, ale na 
mecie już nikt o tym nie pamięta. Na mecie już jest 
tylko szczęście. Na szyjach wszystkich finiszerów za-
wisł pamiątkowy medal.  

Pamiątkowe statuetki dla najlepszych zawodni-
ków, open, w swoich kategoriach oraz najlepszych 
drużyn w wągrowieckiej hali OSiR wręczali bur-
mistrz Wągrowca Jarosław Berendt, dyrektor OSiR 
Marta Gogolewska oraz wiceprzewodnicząca Rady 
Miejskiej Gminy Skoki Wiesława Surdyk-Fertsch.   

Organizatorami biegu byli: Karolina Stefaniak 
i Maciej Łucyk „Maratończyk” Poznań. Głównymi 
sponsorami były: Miasto Wągrowiec oraz Miasto 
i Gmina Skoki.

Jednak pieniądze to nie wszystko, bez pracy szta-
bu wolontariuszy (ok. 80 osób) organizacja imprezy 
byłaby niemożliwa. Serdecznie dziękujemy skockim 
rowerzystom pod przewodnictwem Macieja Ta-
deusza. Wolontariuszom na czterech bufetach co 
5 kilometrów i 2 km przed metą, a więc harcerzom 
z Hufca Wągrowiec z Wągrowca i ze Skoków pod 
opieką Krzysztofa Wojtaszka, Andrzeja i Barba-
ry Surdyków, młodzieży ze Związku Strzeleckiego 
„STRZELEC RP” z Wągrowca.

Kolejna edycja 29 października 2023 r., tym razem 
z Wągrowca na skocki Rynek. 

Karolina Stefaniak 
zdjęcie Jarosław Koperski

Mężczyźni

Lp Imię i nazwisko Kategoria
Miejsce 

w kat.

Czas 

netto

Tempo 

min./km

1. Sznajder Krzysztof M30 5 1:25:32 4:08

2. Kujawa Filip M18 5 1:28:45 4:12

3. Wojtas Ryszard M50 9 1:37:53 4:37

4. Sierszchuła Dominik M30 22 1:39:50 4:43

5 Duduś Marek M50 21 1:46:09 5:00

6 Szymczak Piotr M30 49 1:56:44 5:30

7 Tabat Bartosz M30 57 2:00:09 5:40

8 Borowczyk Sebastian M30 59 2:01:46 5:45

9 Błaszczyk Mikołaj M40 77 2:02:37 5:47

10 Jarzembowski Andrzej M50 40 2:06:02 5:57

11 Stożek Marek M50 46 2:12:09 6:14

21,097 km biegiem ze Skoków do Wągrowca

Oto wyniki mieszkańców gminy Skoki:
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Seniorzy planują przyszły rok

Seniorzy z Ukrainy w towarzystwie Małgorzaty Florysiak. Fot. F. Szklennik

Cykliczne spotkanie członkiń i członków PZERiI odbyło się z udziałem gości z Ukrainy. Zebrani wspominali tych, którzy odeszli.
W tym roku z grona członków organizacji odeszło na zawsze troje członków. Spotkanie poświęcone było omówieniu bieżących i przyszłych 

wydarzeń z udziałem członków organizacji. W grudniu odbędzie się tradycyjne spotkanie wigilijne w Gościńcu „Winnica”. Zaplanowane są tak-
że wyjazdy wycieczkowe i wypoczynkowe do atrakcyjnych miejscowości w Polsce. Już teraz przyjmowane są zapisy. Do udziału w spotkaniu 
zaproszono grupę seniorów - uchodźców z Ukrainy, którzy przebywają w Archidiecezjalnym Domu Rekolekcyjnym w Rościnnie. I tym razem 
naszym gościom przekazano zebrane produkty żywnościowe i chemii gospodarczej. Goście zrewanżowali się własnymi wypiekami cukierni-
czymi. Małgorzata Florysiak, przewodnicząca PZERiI poprosiła gości z Ukrainy o podzielenie się swoimi myślami i doświadczeniami. Była też 
okazja do bliższego poznania się i poinformowania, gdzie do czasu wybuchu wojny mieszkali w Ukrainie. Pod adresem Polski i mieszkańców 
naszego miasta i gminy padły bardzo wzruszające podziękowania. Każdy z tych ludzi przeżył osobiste, rodzinne i społeczne dramaty. W Polsce 
znaleźli spokój, choć ich myśli są w swoim ojczystym kraju.

Franciszek Szklennik

O swoich przeżyciach opowiada Tatiana Zherdenko. 
Fot. St. Grzegorzewski

Członkowie organizacji planowali przyszłoroczne 
przedsięwzięcia. 
Fot. F. Szklennik
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Wśród mieszkańców byli i ci, którzy czynnie walczyli o wolność 
i niepodległość, między innymi Józef Wierzbiński – powstaniec 
styczniowy, Walenty Winkowski, Marcin Witt, Wincenty Gust 
– powstańcy wielkopolscy. Również polscy uczniowie, a wśród 
nich między innymi: Waleria Białachowska, Antoni i Józef Bo-
chyńscy, jak również Antoni Jarzembowski, nie godząc się na po-
stępującą germanizację strajkowali w roku 1906, co szeroko od-
notowało ówczesne czasopismo „Orędownik”. 

W okresie międzywojennym Potrzanowo składało się z kilku 
części posiadających własną administrację, w tym swojego soł-
tysa. Były to: Potrzanowo Stare, Smolarki, Potrzanowo Kolonia, 
Potrzanowo Borówiec (to część włościańska) i folwark Włókna. 
Istniały tu wówczas, łatwe - mimo zmienionego charakteru - do 
rozpoznania i dzisiaj trzy szkoły: dwie niemieckie i jedna polska. 
Są tu też do dzisiaj trzy nieczynne już cmentarze: dwa ewangelic-
kie (ten na Smolarkach, drugi nieopodal, w sąsiedztwie ulicy Kolo-
nia i trzeci współdzielony między katolików i ewangelików w Po-
trzanowie Starym). 

Wszystkie wspomniane tu części wsi, decyzją administracji pań-
stwowej, zostały połączone w 1932 roku w całość o jednolitej na-
zwie Potrzanowo. 

II wojna światowa, już w dniu wkroczenia niemieckiego oddzia-
łu do wsi, czyli 8 września 1939 roku, zapisała się tragicznym wy-
darzeniem. Jeden z wojskowych samochodów natrafił na minę. 
W natychmiastowym odwecie hitlerowcy rozstrzelali czterech 
mieszkańców wsi. W czasie okupacji w potrzanowskim pałacu 
miała swój obóz organizacja Hitlerjugend.

W 1945 roku nastąpiło przejęcie gruntów po Niemcach, stano-
wiących niemal połowę mieszkańców.

Pamiątką po tych dawnych miejscowościach są cmentarze, nie-
które domy i budynki gospodarcze oraz niedawno przy-wrócone 
nazwy historyczne, funkcjonujące obecnie jako nazwy ulic. W pa-
mięci najstarszych mieszkańców pozostały również dwie opowie-
ści przekazywane młodszemu pokoleniu. Bohaterem jednej z nich 
jest miejscowy „Robin Hood” wraz z synami, czyli przedstawicie-
le złodziejskiego rodu Gapów, których zasadą było łupić bogaczy 
i kościoły, ale dać spokój ubogim. Druga zaś mówi o wspólnym sa-
mobójstwie ojca i syna, którzy w ten sposób rozwiązali sprawę 
nieszczęśliwej miłości do jednej i tej samej kobiety. 

Potrzanowo to obecnie największa, prężnie rozwijająca się 
wieś w powiecie wągrowieckim, do którego należy od 1956 roku. 
Wcześniej administracyjnie przypisana był powiatowi poznań-
skiemu a później obornickiemu. 

W Potrzanowie jest również miejsce na pamięć o przeszłości. 
Stąd też wspólny pomysł uporządkowania - na początek jednego 
- z cmentarzy znajdujących się a terenie wsi. Do wcielenia tej idei 
w życie przystąpili mieszkańcy sołectwa Potrzanowo, członkowie 
Grupy detektorystyczno-historycznej SWARÓG oraz Stowarzy-
szenia Wielkopolska Grupa Eksploracyjno - Historyczna „Gniaz-
do” a także Towarzystwo Miłośników Miasta Skoki i Ziemi Skoc-
kiej, realizujące sfinansowane przez miejscowy samorząd zadanie 
publiczne „Przywracanie pamięci dawnym cmentarzom ewan-
gelickim na terenie gminy Skoki”. Dzięki niezwykłemu osobiste-
mu zaangażowaniu Macieja Wróblewskiego z rodziną i sołtysa 
Marcina Reszelskiego z synem, sukcesywnie przez niemal rok 
grupa ochotników usuwała samosiejki, chwasty i śmieci, wstępnie 
oczyszczając też ponad 60 mogił. Następnie ustawiono krzyż i ka-
mień z pamiątkową tablicą. Przewidywane są dalsze prace, gdyż 
prawdopodobnie jeszcze co najmniej kilkanaście grobów przysy-
panych jest ziemią. 

Dzieje wsi Potrzanowo
Prezentujemy treść wystąpienia Iwony Migasiewicz, preze-

ski Towarzystwa Miłośników Miasta Skoki i Ziemi Skockiej, 
które wygłosiła podczas spotkania uczestników uroczystego 
poświęcenia krzyża i tablicy na dawnym cmentarzu ewange-
lickim w Potrzanowie przy ul. Smolarki. 

Stojąc dzisiaj na dawnym niewielkim cmentarzu ewangelickim 
w Potrzanowie Smolarkach, chcę przybliżyć Państwu nieco histo-
rię tego miejsca. 

Należy więc cofnąć się w czasie do początków wsi. Wiemy o nich 
niestety bardzo niewiele, zaledwie tylko tyle, że istnieje tu stożko-
wate prehistoryczne grodzisko zwane Ślozbergiem lub Szwedzką 
Górką. Wiadomo też o popielnicach odkrytych na potrzanowskich 
polach.

Opierając się na pierwszych zachowanych informacjach pisem-
nych wiemy, że nazwa wsi początkowo, w 1369 roku, brzmiała Po-
strzimowo, nieco później Potrzonowo, a dzisiejsza forma po raz 
pierwszy występuje w roku 1502.

Od założenia, aż do XIX w., Potrzanowo było nieprzerwanie pry-
watną wsią we własności szlacheckiej. W połowie XVI wieku na-
leżało do Jana Zbyszewskiego. Wiemy, że istniała tu kaplica pw. 
św. Zofii wystawiona przez Mikołaja Zbyszewskiego. Korzystali 
z niej przez ponad czterdzieści lat również skoccy katolicy pozba-
wieni własnej świątyni. Właściciel miasta Władysław Rej oddał 
ją bowiem w użytkowanie swoim współwyznawcom uciekającym  
z Europy przed prześladowaniami na tle religijnym. Kolejnymi 
właścicielami byli Tomiccy, Gosławscy i Łubieńscy.

Potrzanowa nie ominęły morowe zarazy. Na wieś spadła i to 
kilkakrotnie epidemia cholery. Jedna z nich tak poważnie zdzie-
siątkowała mieszkańców, że władze pruskie zdecydowały o spro-
wadzeniu osadników. To prawdopodobnie wówczas pojawiają się 
nowe miejscowości wokół wsi Potrzanowo. Są to widoczne na ma-
pie z 1787 roku Potrzanowo Kolonia oraz Königsruh występujące 
później (na mapie z 1900 r.) jako Smolary Hauland czyli Smolary 
Holendry/Olędry. 

Smolary, Smolarki to nazwa miejscowa o charakterze służeb-
nym. Przypuszczać więc możemy, że sprowadzeni tu osadnicy wy-
twarzali smołę oraz węgiel drzewny. To z pewnością dla nich wy-
budowana zostaje z czasem szkoła i założony cmentarz. 

Cały ten okręg liczył, jak podaje Słownik geograficzny Króle-
stwa Polskiego i innych krajów słowiańskich, 251 mieszkańców, 
w tym 52 protestantów.

W wyniku zaborów Potrzanowo znalazło się w zaborze pruskim. 
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Dla porządku pragnę nadmienić, iż sprawą dawnych cmentarzy 
zajmowała się w 2005 roku młodzież skockiego gimnazjum wraz 
z nauczycielkami Wiesławą Surdyk - Fertsch i Małgorzatą Za-
ganiaczyk, biorąca udział w powiatowym projekcie inwentaryza-
cji grobów na niemieckich cmentarzach. 

Z prywatnej inicjatywy Krzysztofa Jachny, na cmentarzu 
w Skokach postawiony został krzyż memorialny, poświęcony sko-
czanom - dawnym mieszkańcom wyznania ewangelickiego. 

Dzięki działaniom wspomnianego już Stowarzyszenia „Gniaz-
do” oraz mieszkańców Dzwonowa i Brzeźna przywrócono godny 
wygląd miejscowych, zapomnianych, niemieckich nekropolii. 

Staraniem burmistrza Tadeusza Kłosa na skockim kirkucie sta-
nął wymowny pomnik poświęcony dawnym mieszkańcom wyzna-
nia mojżeszowego.

Z kolei Towarzystwo Miłośników Miasta upamiętniło cmentarz 
i kościół Jednoty braci czeskich w Skokach. Członkowie brali też 
udział w sprzątaniu cmentarza w Dzwonowie i tu w Potrzanowie.

W tym roku sołtys Paweł Maciejewski wraz z mieszkańcami 
sołectwa Wysoka rozpoczął porządkowanie miejscowego cmen-
tarza ewangelickiego. 

Przed nami wszystkimi kolejne takie działania na terenie gminy 
Skoki, w której odnotowanych jest szesnaście miejsc wiecznego 
spoczynku ewangelików. 

Wszystkimi tymi działaniami zupełnie bezinteresownie stara-
my się upamiętnić tych, którzy żyli tu przed nami i - kimkolwiek 
byli - zasłużyli na pamięć. 

Tekst: Iwona Migasiewicz 
Fot. F. Szklennik

Historia zapisana w mogiłach
W Potrzanowie, przy ul. Smolarki, znajduje się jeden z trzech 

cmentarzy ewangelickich na terenie wsi. Pojawił się na nim 
krzyż i tablica pamiątkowa.

Pomysł upamiętnienia miejsc pochówku zrodził się jeszcze 
przed wybuchem pandemii koronawirusa. Mówiono również 
o wytyczeniu ścieżki rowerowej prowadzącej do tych miejsc. Pra-
ce porządkowe ruszyły w ubiegłym roku. Trzeba było odsłonić 
przysypane ziemią nagrobki, wyciąć rosnące tu krzaki, zabezpie-
czyć teren. Do tej pory odsłonięto 65 nagrobków. Kolejne czekają. 
5 listopada miała miejsce uroczystość poświęcenia postawionego 
tam krzyża, u stóp którego znajduje się tablica pamiątkowa z na-
pisami w języku polskim i niemieckim. Uroczystości poświęcenia 
wspólnej modlitwie przewodniczyli: ks. Marcin Kotas, proboszcz 
parafii ewangelicko-augsburskiej w Poznaniu i ks. Karol Kaczor, 
proboszcz parafii pw. św. Mikołaja Biskupa w Skokach. Oboje du-
chowni podkreślili ekumeniczny charakter uroczystości i wielkie 
znaczenie dla budowania pamięci, będącej fundamentem naro-
dów.

Oddajmy głos ludziom, dzięki którym to przedsięwzięcie zosta-
ło rozpoczęte i jest kontynuowane.

Maciej Wróblewski, prezes grupy detektorystyczno - histo-
rycznej SWARÓG

- Sam pomysł przywrócenia do porządku cmentarza ewangelic-
kiego w Potrzanowie zrodził się w naszych głowach już trzy lata 
temu, jednak wówczas nie mieliśmy możliwości podjęcia tam ja-
kichkolwiek działań. Rok temu nasza grupa detektorystyczno - hi-
storyczna SWARÓG reprezentowana przeze mnie i Pawła Szyma-
sia, po nawiązaniu kontaktu z Burmistrzem Miasta i Gminy Skoki, 
uzyskała zielone światło na podjęcie działań porządkowych.

Maciej Wróblewski prezentuje krzyż, 
który wymaga jeszcze naprawy. Fot. F. Szklennik 

Pierwszy etap prac obejmował wycięcie drzew oraz krzewów, 
które utrudniały poruszanie się po terenie cmentarza. Kolejne ak-
cje miały na celu odsłonięcie jak największej liczby pomników oraz 
wszystkich elementów, które miały na celu ukazanie miejsc mogił. 
Na tym etapie prac jednorazowo wspomogło nas Stowarzyszenie 
Wielkopolska Grupa Eksploracyjno - Historyczna „Gniazdo”. Wie-
lokrotnie wracaliśmy tu aby odkrywać kolejne mogiły. Z czasem 
miejsce to zaczęło przypominać mieszczący się tam cmentarz.

W dalszych etapach do pomocy zaangażowali się również 
mieszkańcy Potrzanowa na czele z sołtysem Marcinem Reszel-
skim oraz Towarzystwo Miłośników Miasta Skoki i Ziemi Skockiej 
reprezentowane przez jego prezeskę Iwonę Migasiewicz, które 
zorganizowało ustawienie krzyża oraz tablicy pamiątkowej.

Podczas wykonywania na cmentarzu wszystkich prac porząd-
kowych znaleziono również krzyże oraz wiele innych elementów 
metalowych, które wcześniej zdobiły groby. Na wiosnę zaplano-
wane jest dokończenie prac związanych z odsłonięciem pozosta-
łych nagrobków znajdujących się pod ziemią.

Marcin Reszelski, sołtys Potrzanowa
- Niewiele osób wie, że w Potrzanowie znajdują się trzy cmen-

tarze ewangelickie. Przed wybuchem pandemii wiele mówiło się 
o upamiętnieniu tych miejsc, o postawieniu tabliczek lub stworze-
niu szlaku rowerowego łączącego te obiekty. Gdy sytuacja pande-
miczna się uspokajała grupy historyczne zaczęły interesować się 
pracami na naszych cmentarzach. Pod koniec 2021 roku zgłosiła 
się do mnie Iwona Migasiewicz, prezeska Towarzystwa Miłośni-
ków Miasta Skoki i Ziemi Skockiej z propozycją, aby wiosną 2022  
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roku podjąć wspólne prace na najliczniejszym pod względem ilo-
ści grobów cmentarzu przy ul. Smolarki. Pozostałe nekropolie są 
mniejsze i jest tam też mniej prac do wykonania. W lutym 2022 
roku odezwał się do mnie członek Stowarzyszenia Wielkopol-
skiej Grupy Eksploracyjno - Historycznej „Gniazdo”, zaintereso-
wany też pracami na tym cmentarzu. Pierwsze prace wykonano 
20 marca, a brali w nich udział członkowie „Gniazda” i grupy de-
tektorystyczno - historycznej SWARÓG. Przez ten czas wielo-
krotnie zbierali się członkowie grupy SWARÓG i pracowali przy  

 
 

oczyszczaniu cmentarza ze śmieci zarośli i odsłanianiu grobów. 
Grupa SWARÓG, kierowana przez mieszkańca gminy Rogoźno 
Macieja Wróblewskiego, wykonała tam najwięcej prac. To wła-
śnie oni odszukali wiele zakopanych artefaktów z nagrobków, wy-
konali prace ziemne, wycięli wspólnie z „Gniazdem” akacje, któ-
re zasłaniały i zarastały cały cmentarz, naprawili nasyp od strony 
ulicy, pomagali mieszkańcom Potrzanowa i TMMSiZS przy grabie-
niu i pielęgnacji nagrobków. W lipcu poproszono mnie o wspar-
cie przy wycince świeżych pędów akacji. Wspólnie z synem oraz 
innymi mieszkańcami Potrzanowa wycięliśmy świeże akacje, po-
krzywy i chwasty. Pomagało mi wiele osób: Aron Becker, Wikto-
ria Erenc, Zdzisław Maj, Natalia Siurnicka, syn Kacper. Wielu 
innych prosiło o zachowanie anonimowości. Dzięki Blance Gaź-
dziak, Sekretarzowi Gminy, na cmentarzu pojawił się pracownik, 

Uczestnicy uroczystości. Fot. F. Szklennik

Marcin Reszelski, sołtys Potrzanowa, podziękował wszystkim, 
którzy pomogli i pomagają przy renowacji. Fot. F. Szklennik

Wspólnej modlitwie przewodniczyli przedstawiciele dwóch 
Kościołów. Fot. F. Szklennik
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który wykosił trawę i dzikie pędy na grobach i między nimi. We 
wrześniu TMMSiZS dostarczyło tablicę pamiątkową i krzyż. Mon-
taż całości zajął około dwa tygodnie, a w międzyczasie członko-
wie Towarzystwa, mieszkańcy wsi i grupy SWARÓG wykonywa-
li wspólne prace przy grabieniu i kosmetyce. Dodam, że to była 
pierwsza okazja do wspólnej rozmowy tych grup. 

Od tego czasu na terenie cmentarza pojawiają się obie grupy 
w różnych terminach i pracują nad kolejnymi tematami. Ostat-
nio odkryto dwa groby i jest ich obecnie 65, ale może być ich wię-
cej. Prace pewnie będą trwały długo po ceremonii poświęcenia, 
ale otworzyła się szansa wzajemnej współpracy. Jako sołtys cie-
szę się, że uczestniczyłem w tym wszystkim, że udało się włączyć 
mieszkańców i działkowiczów w prace na cmentarzu, bo przecież 
pamięć o zmarłych nie umiera wraz ze śmiercią ostatniego człon-
ka rodziny. Ważne jest to, aby mimo różnego podejścia dbać o by-
łych mieszkańców naszej wsi, bo może za sto lub więcej lat nie bę-
dzie komu stanąć nad naszym grobem. 

Fragment cmentarza. Fot. F. Szklennik

Dziękuję wszystkim, którzy dołożyli swoją cegiełkę do wykona-
nej tam pracy. Zadbajmy by trud tej pracy nie poszedł na marne 
i dbajmy o to miejsce. W przyszłości postaramy się wykonać takie 
prace na pozostałych cmentarzach. Serdecznie dziękuję również 
Marcinowi Moeglichowi z Muzeum Regionalnego w Wągrowcu, 
hobbystom i regionalistom: Bronisławowi Wittowi, Jarosławo-
wi Ferstchowi, rzemieślnikom: Markowi Wojewodzie, Krzysz-
tofowi Stoińskiemu, Markowi Kroteckiemu i firmie Kamieniar-
stwo Wawrzyniak, emerytowanemu nadleśniczemu Nadleśnictwa 
Łopuchówko dr Tomaszowi Sobalakowi oraz pracownikom nad-
leśnictwa: Małgorzacie Korżak i Robertowi Zaganiaczyko-
wi. Nasze działania wsparł burmistrz Tadeusz Kłos i Weronika 
Saukens, pracownica urzędu. Wdzięczni jesteśmy proboszczowi 
parafii kościoła ewangelicko-augsburskiego w Poznaniu ks. Mar-
cinowi Kotasowi i praktykantowi Maksymilianowi Gadowskie-
mu. Dziękuję również ks. Karolowi Kaczorowi, proboszczowi pa-
rafii pw. św. Mikołaja Biskupa w Skokach.

 Ks. Marcin Kotas, proboszcz parafii ewangelicko-augsburskiej 
w Poznaniu:

- Gromadzimy się dziś w tych okolicznościach, aby poprzez sym-
boliczne odsłonięcie tablicy i poświęcenie krzyża, przywrócić pa-
mięć o tym szczególnym miejscu. To tutaj na przestrzeni XIX i XX  

 
 
wieku byli odprowadzani na wieczny spoczynek mieszkańcy Po-
trzanowa wyznania ewangelickiego. W większości osoby, które 
tutaj zostały pochowane, były narodowości niemieckiej, ale mo-
żemy przypuszczać, że nie tylko, znamy bowiem przypadki mał-
żeństw mieszanych zarówno wyznaniowo, jak i narodowościowo.   

Dziś w większości pozostają dla nas bezimienni, nieznani, ale 
nie możemy powiedzieć, że zapomniani. W tym szczególnym cza-
sie, który tu dziś przeżywamy chcemy upamiętnić nie tylko miej-
sce spoczynku, ale i tych, którzy byli tu w Potrzanowie przed na-
mi. Przywracając pamięć tego miejsca, symbolicznie przywracamy 
godność dawnych mieszkańców tego regionu. Ci, którzy tu spo-
częli pozostawali integralną częścią lokalnej społeczności. Pra-
cą swoich rąk kształtowali oblicze tej okolicy. Pozostawili po so-
bie nieliczne już ślady swojego życia: gospodarstwa, domy, pola 
uprawne. Ale najbardziej poruszającymi i znaczącymi śladami ich 
dawnej egzystencji są właśnie cmentarze – milczący świadkowie 
minionych czasów, tamtych ludzi, ich pracy i służby.

Rzymskokatolicki duchowny ks. Janusz Pasierb powiedział nie-
gdyś znamienne słowa: Stosunek do grobów zmarłych – wszyst-
kich zmarłych, nawet obcych zmarłych jest miarą kultury, także 
kultury religijnej człowieka… Ta tablica pamiątkowa i posadowio-
ny krzyż – znak chrześcijańskiej wiary i nadziei, zapraszają nas nie 
tylko do pamięci o przeszłości, ale do przyjęcia jej jako niepowta-
rzalnej wartości, swoistego daru, aby dokonując jej zintegrowa-
nia, uczynić przeszłość częścią własnej tożsamości, a co za tym 
idzie własnej kultury. Kultura to pielęgnowanie, dbanie, troska 
i opieka. Dajemy dziś temu wyraz i składamy świadectwo naszej 
kultury wobec zmarłych.

W imieniu Parafii Ewangelicko-Augsburskiej w Poznaniu, jak 
i swoim własnym wyrażam słowa uznania i podziękowania za pod-
jętą inicjatywą oraz działania, które przyczyniły się do przywró-
cenia pamięci tego dawnego cmentarza ewangelickiego w Potrza-
nowie.

Opr. Franciszek Szklennik

Ks. Marcin Kotas podczas spotkania w świetlicy. Fot. F. Szklennik 
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Pracowałem na Mazurach w restauracji „Tawerna Fisza Concept 
by Marcin Budynek”. Jadąc tam nastawiłem się, iż będzie ciężko, 
ale nie spodziewałem się, że aż tak. Na kuchni „prawdziwa tabaka” 
gorąco - temperatury dochodzące do 50oC, długie godziny pracy, 
nieznane mi miasto… To wszystko sprawiło, że stawałem się co-
raz lepszy. Dostałem swoją sekcję i byłem za nią odpowiedzialny. 
Nie było łatwo. Dzięki tej „szkole przetrwania” moje umiejętności 
zmieniły się diametralnie. Naprawdę była to prawdziwa gastrono-
mia.

Obecnie działam w Skokach jako prywatny kucharz Mania Go-
towania oraz studiuję w Wyższej Szkole Hotelarstwa i Gastrono-
mii w Poznaniu na kierunku gastronomia i hotelarstwo. Mam dużą 
szansę za kilka miesięcy zostać szefem kuchni w nowo otwartej 
restauracji. Może za kilka lat będę miał przyjemność gościć pań-
stwa w swojej restauracji, serwując dania kuchni fine diningowej.

Małgorzata Surdyk
Po gimnazjum poszłam do IX 

Liceum Ogólnokształcącego im. 
Karola Libelta w Poznaniu na 
profil biologiczno-chemiczny. 
Połowę liceum spędziłam nie-
stety na zdalnych, w międzycza-
sie grając w szkolnej drużynie 
siatkarskiej. Aktualnie studiu-
ję na drugim roku fizjoterapii 
na Uniwersytecie Medycznym 
w Poznaniu. 

Od kilku lat jestem przybocz-
ną w 17. gromadzie zuchowej 

Super Pandy. Wraz z druhną Magdą Jeske mamy pod opieką około 
dwudziestu zuchów, a od tego roku nasza gromada wraz z 7. SDH 
Hyce i 72. SDW Focus tworzymy 172. szczep UMa. 

Dorywczo pracuję w firmie Gastro Kebab. Podczas studiów 
mieszkam w Poznaniu, ale na weekendy czy dłuższe wolne z chę-
cią wracam do domu w Skokach. 

Bardzo się cieszę, że dorastałam w takim małym mieście. Z jed-
nej strony jest tu spokojnie, ale z drugiej – można rozwijać swoje 
zainteresowania. Przyjaźni i znajomości, które nawiązałam w gim-
nazjum, w większości dalej trwają.

Paulina Nowak
Po gimnazjum poszłam do II 

Liceum Ogólnokształcącego 
w Wągrowcu. Ukończyłam je 
kilka lat temu, po czym zdecydo-
wałam się pójść do pracy. 

Obecnie zajmuję kierownicze 
stanowisko w małej, ale dobrze 
prosperującej sieci kawiarni. 
Na co dzień pracuję w Pozna-
niu, jednak bardzo lubię wracać 
do moich rodzinnych okolic. Tu-
taj zawsze mogę pójść na spacer 
w otoczeniu przepięknej (aktu-

alnie jesiennej) scenerii lub wybrać się na wycieczkę rowerową po 
szlakach, których nie brakuje w naszej okolicy.

Nasze życiowe podróże
Zaledwie pięć lat temu wprowadzono reformę systemu 

oświaty, która na nowo wprowadziła w Polsce m.in. ośmiolet-
nie szkoły podstawowe oraz zlikwidowała gimnazjum. Ostatni 
rocznik gimnazjalistów opuścił placówki szkół w 2019 roku, by 
móc dalej kontynuować swoją naukę w szkole średniej. Wielu 
z nich wyjechało ze swoich rodzinnych miast, by rozwijać się 
w innych miejscach w kraju. 

Co wydarzyło się jednak z naszymi skockimi gimnazjalistami? 
Jak aktualnie radzą sobie w życiu? Czego dokonali w przeciągu 
ostatnich kilku lat, od kiedy opuścili mury gimnazjum? 

Zadałam te pytania kilku z absolwentów, którzy aktualnie roz-
wijają swoje umiejętności i zainteresowania. Podsumowali oni 
swoje dotychczasowe losy oraz podzielili się krótkimi przemyśle-
niami na temat Skoków.

Karolina Nowak
Po gimnazjum poszłam do li-

ceum w Poznaniu do którego 
uczęszczałam przez następne 
trzy lata. Wybrałam profil te-
atralny, na którym odbywały 
się zajęcia aktorskie. Niestety 
z powodu pandemii mnie i mojej 
klasie udało się wystawić tylko 
jeden spektakl; był on jednak na-
prawdę dobrze zagrany. W koń-
cu z przerwami na zajęcia zdalne 
przygotowywaliśmy się do niego 
przez prawie dwa lata.

Po napisaniu matury zdecydowałam się pójść na studia na Uni-
wersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, gdzie na Wydziale 
Neofilologii na kierunku filologii wschodniosłowiańskiej uczę się 
jednocześnie języka rosyjskiego, jak i niemieckiego.

Nadal mieszkam w okolicach Skoków, jednak codzienne dojaz-
dy do Poznania nie są dla mnie zbyt męczące. Bardzo lubię swo-
je miejsce zamieszkania. Jest tu spokojnie i cicho oraz mam mnó-
stwo możliwości do spędzania czasu wolnego. Czy to pójście na 
spacer do lasu lub parku, czy też próba orkiestry, w której gram 
– zawsze znajdę coś dla siebie.

Jacek Mania
Od dziecka wiedziałem, że 

chcę zostać kucharzem. Po 
ukończeniu gimnazjum rozpo-
cząłem naukę w Zespole Szkół 
Gastronomicznych im. Karola 
Libelta w Poznaniu na kierunku 
technik żywienia i usług gastro-
nomicznych, gdzie rozwijałem 
swój talent kulinarny. Startowa-
łem w konkursach kulinarnych 
oraz odbyłem praktyki i staże 
w najlepszych poznańskich re-
stauracjach (m.in. „A Nóż Wide-

lec”). Jedne z wakacji postanowiłem spędzić nie na odpoczynku, 
a na dalszym rozwoju. Od razu po zakończeniu roku szkolnego 
spakowałem walizki, wsiadłem w pociąg i ruszyłem do Augusto-
wa. 
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studio fotograficzne. Nie wyobrażam sobie mieszkać gdzie indziej 
niż w Skokach, z którymi się związałem. Mam nadzieję że będę 
mógł się tutaj dalej rozwijać.

Paulina Kawczyńska
Naukę w skockim gimnazjum 

ukończyłam trzy lata temu. Choć 
minęło już trochę czasu, wydaje 
mi się jakby było to całkiem nie-
dawno. Następnie uczęszczałam 
do liceum w Poznaniu, a w tym 
roku zdawałam maturę. Jej wy-
niki pozwoliły mi dostać się na 
kierunek psychologiczny na Uni-
wersytecie im. Adama Mickie-
wicza. Nie zawsze było to moim 
marzeniem, jednak do wyboru 
skłoniła mnie chęć lepszego po-

znania zachowań człowieka oraz możliwość wyboru wielu ścieżek 
dalszego rozwoju. Bardzo chciałabym w przyszłości, korzystając 
ze swojej wiedzy, móc pomagać innym.

Dzięki dobremu połączeniu z Poznaniem mogę dojeżdżać co-
dziennie na zajęcia pociągiem. Mimo, że lubię to miasto, to jednak 
zawsze bardzo chętnie wracam do domu. W wolnej chwili spę-
dzam czas na zewnątrz, w otoczeniu natury, której u nas na szczę-
ście nie brakuje.

Julia Dereżyńska
Po gimnazjum poszłam do li-

ceum w Wągrowcu, gdzie wy-
brałam profil europejski. Szło 
mi całkiem dobrze, a klasy koń-
czyłam z paskami na świadec-
twach. Później zaczęłam studia 
sinologiczne w Poznaniu. Prawie 
skończyłam licencjat – czekam 
jeszcze na obronę. Jeśli wszyst-
ko pójdzie dobrze, to można po-
wiedzieć, że jestem już po licen-
cjacie i w przyszłym roku pójdę 
na magisterkę. Skończenie mojej 

pracy dyplomowej, bo zajęło mi to zdecydowanie dłużej niż po-
winno, ale można to uznać za spore osiągnięcie.

Jeśli chodzi o śpiewanie, to robię to aktualnie tylko w domu. 
Są konkursy przeznaczone dla gimnazjalistów czy licealistów, ale 
później, kiedy się już wychodzi z liceum jest zdecydowanie trud-
niej rozwijać się pod tym kątem. Dodatkowo, od kiedy pojawiła się 
pandemia, nasz zespół był na wstrzymaniu.

Bardzo lubiłam gimnazjum w Skokach i było mi przykro, jak do-
wiedziałam się, że już go nie będzie. Mam stamtąd bardzo dobre 
wspomnienia, a szczególnie z nauczycielami, którzy byli blisko 
z uczniami. Chodziłam wtedy na Koło Astronomiczne Antares 
oraz jeździłam na konkursy z panią Zaganiaczyk. Później, w liceum 
brakowało mi tego.

Bardzo lubię Skoki. Jest tu na pewno dużo przyjaźniej niż w Po-
znaniu. Jeśli chodzi o moje dzieciństwo to naprawdę dobrze wspo-
minam to miasto. Zawsze było tu dużo otwartej przestrzeni oraz 
wiele placów zabaw, a dzięki spokojowi nie bało się nigdy wyjść 
samemu z domu.

Paulina Kubicka
Po gimnazjum poszłam do Li-

ceum im. św. Marii Magdaleny 
w Poznaniu. Poznałam tam wie-
lu niesamowitych ludzi z który-
mi mam nadzieję, że uda mi się 
utrzymać kontakt. Równocze-
śnie uczęszczałam popołudnia-
mi do szkoły tańca. W tym ro-
ku odebrałam dyplom kończący 
dziewiątą klasę oraz zdałam 
maturę z zadowalającymi wyni-
kami, które umożliwiły mi do-
stanie się na studia  z biotechno-

logii medycznej. Jestem naprawdę zaciekawiona tym kierunkiem. 
Mam nadzieję, że to faktycznie będzie droga dla mnie. 

Jednak artystyczna ścieżka nadal towarzyszy mi w życiu. Cały 
czas uczęszczam na zajęcia do mojej szkoły tanecznej, a w mar-
cu uczestniczyłam w castingu do grupy projektowej Poruszeni, 
do której udało mi się dostać. Nadchodzącym wydarzeniem jest 
spektakl, którego pomysłodawcami są nasi trenerzy. Pod koniec 
listopada będziemy wystawiać go po raz pierwszy w Warszawie.

Jeśli chodzi o Skoki, to cieszę się, że mogłam tam dorastać. Do-
ceniam to szczególnie w ostatnim czasie, którego większość spę-
dzam poza domem. Kiedy wracam do domu, miło zobaczyć, że 
wszystko pozostaje niezmienne i spotkać ludzi, z którymi mocno 
było związane moje dzieciństwo. Zachwalam naszą miejscowość 
zwłaszcza w wakacje, gdy wielu ludzi przyjeżdża nad jeziora. My-
ślę, że jest to dobre miejsce na dorastanie.

Kasper Grzegorzewski
Wszystko zaczęło się w trze-

ciej klasie gimnazjum. Byłem 
wtedy członkiem Orkiestry Dę-
tej Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Skokach. Zacząłem się rów-
nież interesować fotografią. Nie 
było spaceru, z którego nie wró-
ciłbym z jakimś ciekawym uję-
ciem. Oprócz tego obserwowa-
łem fotografów z całego świata 
i tym samym coraz bardziej po-
chłaniała mnie ta pasja. Dużą 
motywacją były opinie moich 

najbliższych, którzy wspierali mnie na każdym kroku i byli pierw-
szymi recenzentami. Od tego momentu zacząłem poważnie my-
śleć o tym, by powiązać swoją drogę zawodową z fotografią. Uzna-
łem, że jeżeli moje zdjęcia podobają się tak wielu osobom, to coś 
w tym musi być i dlatego podjąłem decyzję o rozpoczęciu nauki 
w technikum fotograficznym. Ten okres był dla mnie kulminacyj-
nym momentem pod względem tego, co wydarzyło się w moim ży-
ciu. Od rozpoczęcia kursu na płetwonurka, po asystenta trenera 
w Akademii Lecha Poznań. Posiadam również certyfikat potwier-
dzający kwalifikację sędziego piłkarskiego.

Nurkowałem na głębokości około dziesięciu metrów, szkoliłem 
się na stadionie Lecha Poznań, sędziowałem profesjonalne mecze 
piłki nożnej. Był to wyjątkowy i bardzo intensywny czas. Rozwija-
jąc swoje umiejętności fotograficzne zainteresowała mnie możli-
wość wykonywania zdjęć z powietrza, dlatego ukończyłem rów-
nież kurs na operatora drona i uzyskałem licencję na komercyjne 
wykonywanie lotów. Po maturze  postanowiłem otworzyć własne 
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Akcja dla Olgi zakoń-
czyła się powodzeniem. 
Co było potem? 

- Spotkałam Justynę, 
matkę Piotrusia, z którą 
się zaprzyjaźniłam. Wia-
domo, że jak dziecko jest 
chore, to są spore wydat-
ki. Postanowiłyśmy, że 
zorganizujemy festyn oraz 
mecz piłki nożnej, ponie-
waż chłopiec potrzebo-
wał wtedy rehabilitacji 
po operacji. Właśnie ten 
turniej zagrałyśmy jako 
„Grażyny Footballu”. Było 
około dwunastu drużyn 
męskich, które również 

wpłacały na zbiórkę. Oprócz tego zorganizowaliśmy stoiska oraz 
znaleźliśmy sponsorów całej imprezy.

Następne było kolarstwo w Potrzanowie. O całej akcji dowie-
dzieliśmy się zaledwie tydzień przed, więc nie mogliśmy tego do-
brze rozreklamować. Kolarze „robili” przez całą noc kilometry dla 
Piotrusia i po którymś okrążeniu wpłacali pieniądze. Ciekawie by-
ło się wtedy nimi „zaopiekować”. Upiekliśmy dla nich placki oraz 
ustawiliśmy stanowisko z lemoniadą. Nie można również zapo-
mnieć o cateringu Jacka Manii, który zawsze bardzo pomaga. Wy-
starczy rzucić hasło, że robimy coś do Piotrusia, a on pomaga, jak 
może. Jeśli nie mógł być na którymś z festynów osobiście, to an-
gażował w to innych.

Ostatnie było zakończenie lata – najważniejsza impreza dla Pio-
trusia, bo zebraliśmy wtedy bardzo dużo pieniędzy. Zaangażowa-
łam w to sporo ludzi. Zebraliśmy wtedy nawet więcej niż na Olgę. 
Dzięki temu jest spokój na rok, jednak jeśli będzie trzeba, to zro-
bimy kolejną akcję, aby dziecko było zdrowe. Każdy pomaga jak 
może.

Co sądzi o tym Pani rodzina? Czy Panią wspierają?
- Oczywiście, że tak. Mąż i dzieci są zawsze ze mną i również po-

magają. Wszystko robimy razem. Bardzo doceniamy to, że siebie 
mamy. Mąż cieszy się z tego, co robię i za to mnie kocha. W tym ro-
ku zastanawiamy się nad udziałem w „Szlachetnej Paczce”.

Jakie jest Pani spojrzenie na życie?
- Trzeba się cieszyć z tego, co się ma. Jak nie ta praca, to znajdzie 

się inną. Przyjaciół trzeba mieć i wychodzić do ludzi. Nie można 
się zamknąć w domu. Należy się cieszyć życiem i spełniać marze-
nia – to jest najważniejsze. Nie powinno się patrzeć na to, jak było, 
bo dzieciństwo może nie było niesamowite, ale byliśmy szczęśliwi, 
bo byliśmy razem.

Dziękuję za rozmowę

*Karolina Laube jest mieszkanką Skoków. Obecnie jest studentką II 
roku filologii polskiej Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu. Współpracuje z redakcją „Wiadomości Skockich”, na łamach które-
go to czasopisma publikowaliśmy jej teksty literackie i dziennikarskie.

Trzeba w tych miejscach być
Na łamach „Wiadomości Skockich” prezentujemy sylwet-

ki ludzi, którzy choć zwykli, są niezwykli w tym, co robią. Ot, 
tacy „zakręceni na plus”. W tym wydaniu prezentujemy ab-
solwentów skockiego gimnazjum oraz MALWINĘ GRACZ, po-
stać znaną chociażby przez miejsce jej pracy, ale także jej pasje 
społecznikowskie. Rozmowę z nią przeprowadziła KAROLINA 
LAUBE*

Czym zajmuje się Pani na co dzień?
- Na co dzień jestem 32-letnią matką dwójki dzieci, pracującą 

w sklepie mięsnym. Interesuję się piłką nożną, tańczę zumbę oraz 
pomagam charytatywnie.

Proszę opowiedzieć coś więcej na temat swoich pasji.
- Wszystko zaczęło się od meczu charytatywnego zorganizo-

wanego dla niepełnosprawnego Piotrusia. Liczył się każdy grosz, 
więc razem z dziewczynami z zumby wpłaciłyśmy symboliczne 
pieniądze. Wtedy zagrałyśmy też mecz przeciwko młodym chło-
pakom. Spodobało nam się, znalazłyśmy trenera i zebrałyśmy gru-
pę ponad dwudziestu dziewczyn. Aktualnie nie mamy jeszcze żad-
nych wygranych meczów, ale to dopiero początek.

Nie miałyśmy swojej nazwy do momentu, kiedy „Wełna Skoki” 
podjęła się utworzenia drużyny złożonej z kobiet. Teraz gramy 
pod ich nazwą. Wcześniej zaczynałyśmy od „Grażyn Footballu”, 
ponieważ „Grażyna” w Internecie oznacza osobę, która chce coś 
robić, ale jej to nie wychodzi. Teraz nie możemy się już tak nazy-
wać, ponieważ jesteśmy bardziej profesjonalne niż na początku 
i nie pasuje to do naszego zespołu.

Natomiast co do zumby – jest to czas spędzony dla siebie. Wy-
chodzisz z domu, zostawiając wszystko za sobą i idziesz się wypo-
cić, wytańczyć. Nieraz ci nie wychodzi, jednak nadal tam jesteś, bo 
chcesz tam być. Atmosfera jest zupełnie inna niż na piłce, a dziew-
czyny łączą tę zumbę. Każda ma inny charakter, ale uzupełniamy 
się i możemy na sobie polegać.

Udzielała się Pani jeszcze w jakiś wolontariatach czy była to 
tylko jednorazowa akcja?

- Zaczęło się od Olgi Miśkiewicz z Kiszkowa, na którą trzeba 
było zebrać aż dziewięć milionów złotych. Rodzina zaczęła się 
w to angażować, więc stwierdziłam, że czemu też by nie dołączyć. 
Przeszłam piętnaście kilometrów dla niej, przelewałam pienią-
dze i licytowałam. Następnie z dziewczynami zrobiłyśmy zumbę 
dla Olgi, gdzie udało nam się zebrać około dwunastu tysięcy. Moja 
mama też pomagała, robiąc własnej roboty przetwory z ryb, które 
wystawiała na licytację i – z tego, co obliczyłam – uzbierała około 
tysiąca złotych.

Ludzie



45

Kultura

Koncertowo w kościele
14 października w kościele pw. Świętego Mikołaja Biskupa w Skokach odbył się koncert w ramach Muzycznej Jesieni w Puszczy Zie-

lonce, corocznym cyklu koncertów w świątyniach Szlaku Kościołów Drewnianych Puszczy Zielonki.

Michał Zator podczas koncertu w Skokach. 

Koncert w Skokach wieńczył tegoroczną edycję, przypomnijmy tylko, że w tym roku odbyły się dwa koncerty:  3 września w kościele 
w Owińskach, gdzie wystąpił Janusz Radek oraz 9 października w kościele w Wierzenicy swój koncert miał Stanisław Soyka.

Związek Międzygminny Puszcza Zielonka, organizator tych wydarzeń, stara się, aby każdy z tych koncertów był niepowtarzalny i wpaso-
wał się w charakter miejsca, w jakim się odbywa.

„Moja dusza śpiewa poprzez Harfę 
a Harfa śpiewa poprzez mnie. 
Nie jesteśmy już nigdy dwoje, lecz jedno”.

Te słowa znajdują się na stronie internetowej harfisty Michała Zatora, który wystąpił na koncercie w Skokach.
Najprawdopodobniej to jedyny harfista w Polsce i jeden z niewielu na świecie, który wykonuje na harfie autorski repertuar akompaniując 

sobie do śpiewu. Wielokrotnie zapraszany do współpracy przez polskie filharmonie.
Półfinalista 5. edycji programu „Mam Talent”, stypendysta Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, stypendysta Marszałka Woje-

wództwa Wielkopolskiego. W swoim repertuarze posiada kompozycje klasyczne i autorskie.
W pracy pomaga mu rzetelne wykształcenie otrzymane w Akademii Muzycznej w Poznaniu, którą ukończył z wyróżnieniem.
Organizatorzy serdecznie dziękują za współpracę księdzu proboszczowi Karolowi Kaczorowi.

Karolina Stefaniak, zdjęcia Sławomir Wąchała



Kolejny pracowity miesiąc
Dziewięć alarmów i raz odbyte ćwiczenia to bilans październiko-

wych wyjazdów skockich druhów. Łączny czas udziału w zdarzeniach 
to niemal jedenaście i pół godziny, w których udział brało 66 straża-
ków. 

Strażacy z OSP w Skokach dwukrotnie zostali zadysponowani do wy-
padków komunikacyjnych na drodze wojewódzkiej nr 196. Jeden z nich 
miał miejsce w Przysiece (gm. Wągrowiec), a drugi na wysokości miejsco-
wości Roszkówko. Oba wypadki wydarzyły się na przestrzeni zaledwie kil-
ku dni i były bliźniaczo podobne w skutkach, bowiem tak w jednym i dru-
gim przypadku – po przyjeździe zastępów straży – samochody znajdowały 
się w przydrożnych rowach. Cechą wspólną była także jedna osoba po-
szkodowana w każdym ze zdarzeń. Osoby zostały przetransportowane do 
szpitala przez przybyłe na miejsce zespoły ratownictwa medycznego. Naj-
prawdopodobniej przyczyną zdarzeń była nieuwaga kierujących, którzy 
wymuszając pierwszeństwo przejazdu spowodowali zderzenie z innym 
pojazdem.

Do tragicznego zdarzenia doszło w Rakojadach. To tam na miejsce jako 
pierwsi dotarli strażacy ze Skoków. Zastali w jednym z mieszkań kobietę 
niedającą oznak życia. Niezwłocznie przystąpiono do próby przywrócenia 
czynności życiowych poprzez podłączenie defibrylatora AED i wdrożenie 
zewnętrznego masażu serca. Po przyjeździe na miejsce ratowników me-
dycznych przekazano osobę i udzielono wsparcia ZRM. Mimo wysiłków na 
ratunek było już za późno.

Zdarzenie, które na długo pozostanie w pamięci ze względu na jej cha-
rakter, to pomoc sarnie w wydostaniu jej ze studni w Rościnnie. Zwierzę 
znalazło się tam z nieznanych przyczyn. Po dojeździe na miejsce także za-
stępu z JRG Wągrowiec podjęto skuteczną próbę uwolnienia zwierzęcia. 
Przy użyciu dwóch lin ratowniczych i zastosowaniu odpowiednich węzłów 
udało się ewakuować sarnę z głębokości ok. 5 metrów. Zwierzę po uwol-
nieniu oddaliło się do swojego naturalnego środowiska.

Pod koniec miesiąca strażacy dwoma zastępami udali się do przedszko-
la samorządowego w Skokach, bo według zgłoszenia w pomieszczeniu 
kotłowni doszło do zadymienia. Przystąpiono do ewakuacji przedszko-
la, która została przeprowadzona przez pracowników przed przyjazdem 
strażaków. Rota, czyli dwóch strażaków, zaopatrzonych w aparaty OUDO 
i linię gaśniczą weszło do kotłowni w celu rozpoznania zagrożenia. Zda-
rzenia nie potwierdzono, bo były to… ćwiczenia.

Od początku roku szkolnego minęło ponad dwa miesiące i - jak się oka-
zuje - jest to dobry czas na przeprowadzenie ewakuacji w tego typu pla-
cówkach, a jednocześnie sprawdzenie umiejętności strażaków przy tego 
typu zdarzeniach. Ćwiczenia przebiegły wzorowo, a dzieciaki w ramach 
nagrody za to, że postępowały zgodnie z zasadami bezpieczeństwa, mogły 
się sprawdzić jako strażacy i lać wodę z prawdziwej strażackiej prądowni-
cy.

Październik to miesiąc, w którym Nadleśnictwo Durowo zorganizowa-
ło akcję „SadziMY”. W związku z tym zapraszało wszystkich chętnych do 
wspólnego sadzenia drzewek w leśnictwie Orla. Na apel odpowiedzieli m. 
in. strażacy z naszego powiatu, w tym także członkowie OSP w Skokach. 
Akcja cieszyła się dużym zainteresowaniem braci strażackiej, a jednocze-
śnie pokazała, że na strażaków można liczyć nie tylko podczas działań ra-
towniczych.

W pozostałych październikowych zdarzeniach druhowie skockiej OSP 
pomogli starszej kobiecie z Potrzanowa, która upadła w swoim mieszka-
niu i nie mogła wstać. Po przyjeździe ZRM przekazano starszą panią, która 
została przewieziona do Zespołu Opieki Zdrowotnej. W Sławicy zaś usu-
wano plamę oleju z jezdni, a w Sławie Wlkp. ugaszono pożar balotu siana.

Dariusz Jahnz
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Wśród strażaków

Sarna została uratowana. Fot. OSP Skoki

Rozbity samochód przy drodze nr 196. Fot. OSP Skoki

W akcji „sadziMY” brali udział strażacy z powiatu 
wągrowieckiego. Fot. OSP Skoki

Strażacy sadzą las. Fot. OSP Skoki
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Czysta Gmina

Zaaplikowaliśmy i otrzymaliśmy dotację  
w ramach Programu „Ciepłe Mieszkanie”.

Uchwałą Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej w Poznaniu gminie Skoki została przyznana pomoc finansowa w formie dotacji  
w wysokości do 775 tys. zł. 

Jak informowaliśmy w poprzednim numerze „Wiadomości Skockich” gmina złożyła wniosek 
o dofinansowanie do wymiany przez osoby fizyczne tzw. „kopciuchów” w budynkach wieloro-
dzinnych. 

Zawnioskowaliśmy o kwotę 775 tys. zł dla naszych mieszkańców i taką kwotę nam przyznano. Teraz oczekujemy na podpisanie umowy o do-
finansowanie oraz opracowujemy regulamin i wzory dokumentów, w oparciu o które będzie prowadzony nabór wniosków o dotację wśród 
mieszkańców. 

Przypominamy, że z dotacji mogą skorzystać mieszkańcy, którzy zamieszkują budynki mieszkalne wielorodzinne oraz spełniają inne kryte-
ria narzucone przez Program „Ciepłe Mieszkanie”. Szczegółowe wytyczne już wkrótce będzie można znaleźć na stronie internetowej gminy 
(www.gmina-skoki.pl).

Monika Cytlak 

Dzieci też potrafią segregować
„Czy wiecie, jak pomóc plane-

cie?” to autorski program spotkań 
edukacyjnych pracowników Refe-
ratu Ochrony Środowiska z dziećmi 
uczęszczającymi do starszych grup 
przedszkolnych. 

Dotyczy on szeroko pojętych zagad-
nień z zakresu ochrony środowiska. 
Pierwsze spotkanie z tego cyklu, pod-
czas którego omawiano temat segrega-
cji odpadów, miało miejsce 19 paździer-
nika.

Po wysłuchaniu książki „Kicia Kocia 
– Co z tymi śmieciami” i przeprowadze-
niu krótkiej pogadanki, dzieci w prakty-
ce podjęły temat segregacji odpadów. 
Plastikowe opakowania bez problemów 
umieszczały w żółtym worku, butelki 
szklane bezbłędnie pakowały do zielo-
nego, a papier i makulatura również tra-
fiały w odpowiednie miejsce.  

Dzieciom utrwalono wiedzę, że se-
gregacja śmieci to jedna z czynności, 
dzięki której człowiek ma istotny wpływ 
na otaczające go środowisko. Podczas 
spotkania hasło „nauka poprzez zaba-
wę” sprawdziło się doskonale, co widać 
na załączonych zdjęciach. 

Aleksandra Frankowska 
Fot. arch. przedszkola



#segregujemy
SZKŁOPAPIER

WRZUCAMY:
•    butelki i słoiki po napojach i żywności 
•    szklane opakowania po kosmetykach

NIE WRZUCAMY:
• ceramiki, doniczek, porcelany
• szkła okularowego, żaroodpornego  

i hartowanego
• zniczy z zawartością wosku
• żarówek, świetlówek i reflektorów 

szklanych opakowań po lekach,  
rozpuszczalnikach i olejach

• luster i szyb okiennych

WRZUCAMY:
•    opakowania z papieru i tektury 
•    gazety, czasopisma i ulotki 
•    zeszyty, kartony
•    papier biurowy

NIE WRZUCAMY:
• odpadów higienicznych
• kartonów po mleku i napojach
• papieru lakierowanego i powlekanego folią 
• papierowych worków po nawozach  

i materiałach budowlanych

WRZUCAMY:
•    butelki plastikowe
•    nakrętki, kapsle i zakretki od słoików oraz butelek
•    plastikowe opakowania, torebki, worki foliowe
•    puszki po konserwach
•    aluminiowe puszki po napojach
•    kartony po mleku i sokach

METALE I TWORZYWA SZTUCZNE

NIE WRZUCAMY:
• opakowań po lekach
• zużytych baterii i akumulatorów
• opakowań po farbach, lakierach i olejach
• plastikowych zabawek
• zużytego sprzetu elektronicznego i AGD

ODPADY ZMIESZANE
WRZUCAMY:

• to, czego nie można wrzucić do pozostałych  
pojemników i co nie jest odpadem 
 niebezpiecznym

NIE WRZUCAMY:
• przeterminowanych leków i chemikaliów
• zużytego sprzętu elektronicznego i AGD
• zużytych baterii i akumulatorów
• mebli i innych odpadów wielkogabarytowych
• odpadów budowlanych i rozbiórkowych
• zużytych opon

WRZUCAMY:
•    odpady warzywne i owocowe
•    gałęzie, trawę, liście i kwiaty
•    resztki jedzenia (bez mięsa)
•    trociny i korę drzew

NIE WRZUCAMY:
• ziemi i kamieni
• popiołu z węgla kamiennego
• impregnowanego drewna
• kości i odchodów zwierząt
• oleju jadalnego
• płyt wiórowych i pilśniowych

BIO


